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प्रदेश सभा 

गण्डकी प्रदेश 

चौथो अधिवेशन 

कार्यवाहीको सम्पूर्य धववरर् 

 (तेईसौं बैठक) 

धिधतिः २०७६/०३/१३ गते 

  

 

प्रदशे सभाको चौथो अधिवेशनको आजको बैठकको कार्यवाही माननीर् सभामखु नते्रनाथ अधिकारीको अध्र्क्षतामा शकु्रबार 

धदनको ११.28 बजे प्रारम्भ भर्ो ।  

िाननीर् सभािुख  

माननीर् सदस्र्हरु, आजको बैठकको कारबाही प्रारम्भ हुन्छ । माननीर् सदस्र्हरु, अब माननीर् आधथयक माधमला तथा र्ोजना 

मन्त्री श्री धकरण गरुुङल े धमधत २०७६ साल असार ५ गत ेसभा समक्ष  प्रस्ततु गनुयभएको धवधनर्ोजन धविेर्क २०७६ माधथको 

बााँकी छलफल  प्रारम्भ हुन्छ । माननीर् सदस्र्हरु,  सवयप्रथम म माननीर् भौधतक पवूायिार धवकास मन्त्री श्री रामशरण बस्नेतलाई 

धमधत २०७६ साल असार ११ र १२ गते  छलफलको क्रममा आफ्नो मन्त्रालर्संग सम्बधन्ित धवषर्मा उठेका प्रश्नहरुको 

जवाफ धदन अनमुधत धदन्छु ।   

िाननीर् भौधतक पूवायिार धवकास िन्त्री श्री रािशरर् बस्नेत 

माननीर् सभामखु महोदर्, गण्डकी प्रदशे सरकारको आगामी आधथयक वषय २०७६/०७७ को वाधषयक धवकास कार्यक्रम अन्तगयत 

भौधतक पवूायिार धवकास मन्त्रालर्संग सम्बधन्ित धवषर्मा सदनमा छलफलको क्रममा माननीर्ज्र्हूरुले उठाउनु भएका धजज्ञासा 

एवम ्केही महत्वपणूय जानकारीहरु माननीर् सभामखु माफय त र्ो सम्माधनत सभामा राख्न चाहन्छु । सवयप्रथम त मन्त्रालर्को 

वाधषयक धवकास कार्यक्रमका सन्दभयमा आफ्ना सकारात्मक िारणा राख्नुहन ेमाननीर्ज्र्हूरुमा माननीर् सभामखु माफय त आभार 

व्र्क्त गनय चाहन्छु । धवशेष िन्र्वाद धदन चाहन्छु ।प्रदशे सरकारको कार्य धवभाजन धनर्मावली अनुसार पवूायिार धवकाससंग 

सम्बधन्ित महत्वपणूय क्षेत्रहरु र्ातार्ात पवूायिार अन्तगयत सडक, सडक पलु, झोलङ्ुग ेपलु, शहरी धवकास तथा आवास, धसञ्चाई, 

जल उत्पन्न प्रकोप व्र्वस्थापन, खानपेानी तथा सरसफाई र र्ातार्ात व्र्वस्थापन आधदको कार्यक्रम कार्ायन्वर्न गन ेमहत्वपणूय 

मन्त्रालर् भएको कारण माननीर्ज्र्हूरु लगार्त सम्पणूय महानुभावहरुको पधन र्स मन्त्रालर्बाट धवधनर्ोधजत भएको बजेट र 

कार्यक्रममा धवशेष चासो रहकेो छ ।त्र्सैल ेर्ो सम्माधनत सदनमा सबभन्दा पधहला त म मन्त्रालर्को क्षेत्रगत केही महत्वपणूय 

जानकारी गराउन चाहन्छु । आधथयक वषय २०७६/०७७ का लाधग भौधतक पवूायिार मन्त्रालर्ले कार्यक्रम र बजेट धवधनर्ोजन 

गदाय धनम्न कुरामा ध्र्ान धदएको धथर्ो ।  



2 

 

एक धनवायचन क्षेत्र एक सडक क वगयका सडक र स्थानीर् तहको केन्र जोड्ने सडकहरुको सडक पलुलाई धतन आधथयक वषयधभत्र 

सम्पन्न गने गरी बजेट धवधनर्ोजन गररएको धथर्ो ।क्रमगत झोलङ्ुगे पलुहरुको लाधग दईु आधथयक वषय धभत्र सम्पन्न गने गरी 

बजेट धवधनर्ोजन गररएको झोलङ्ुगे पलुहरुको आवश्र्कता पधहचान गरी आगामी दईु आधथयक वषयधभत्र झोलङ्ुग ेपलु धनमायण 

सम्पन्न गनयका लाधग आवश्र्क बजेट धवधनर्ोजन गररएको हो गररएको धथर्ो ।स्थानीर् तहबाट एक सर् धबस र प्रदशेबाट 

एकाउन्न झोलङ्ुग ेपलुहरु अधहल ेधनमायणाधिन अवस्थामा रहकेो म जानकारी गराउन चाहन्छु । ख वगयमा रहकेा सडकहरुलाई 

धनरन्तरता धदई बजेट वधृि गरी एक करोडबाट एक करोड पचास लाख धवधनर्ोजन गररएको धथर्ो । क्रमागत र्ोजनाहरु सम्पन्न 

गनयका लाधग ठूलो बजेट आवश्र्क भएका कारण नर्ााँ र्ोजनाहरु थोरै मात्र समावेश गनय सधकएको एक धनवायचन क्षेत्र एक 

सडक क वगयका सडक र दश करोड भन्दा बढी लई भएका सडक पलुहरुको लाधग संघ सरकारसंग समपरुक अनुदान कररब 

पााँच अरब माग गररएको गररएको छ । अधहल ेधत सडकहरुमा कम बजेट जस्तो दधेखएता पधन समपरुक अनुदान प्राप्त भएपधछ 

रकम वधृि हुन ेजानकारी गराउन चाहन्छु । एक धनवायचन क्षते्र एक सडक अन्तगयत छधिसवटा सडक मध्र् ेचार वटा सडकको 

मात्र टेण्डर प्रकाशन हुन बााँकी छ र्ो पधन धछट्टै हुाँदछै भने बधिस सडकहरुको कार्य अगाधड बधढसकेको छ  बधढसकेको छ । 

क्रमागत सडकहरुका लाधग मात्र धतन अरब चौहिर करोड रुपैर्ााँ धवधनर्ोधजत गररएको छ र धनमायण व्र्वसार्ीहरुको आन्दोलनका 

कारण सडक जनु टेण्डर भएको सडकहरुमा अब टेण्डर नपरेर फेरी पनुः टेण्डर गनुयपने अवस्था रह्र्ो र  केधह समस्र्ाहरु 

प्राधवधिक रुपमा दखेा पर्र्ो र त्र्ो अधहल ेसधटटसकेको अवस्था छ । झोलङ्ुग ेपलुतफय  एकाउन्न वटा झोलङ्ुग ेपलुको टेण्डर 

भै कार्य अगाधड बढेको छ । क्रमागत झोलङ्ुगे पलुको लाधग मात्र ै३६ करोड ३७ लाख १६ हजार रकम धवधनर्ोधजत गररएको 

छ । सडक पलुतफय  ११२ वटा सडक पलु आधथयक वषय मध्र्े आधथयक वषय ०७५/०७६ मै २० वटा सडक पलुहरु सम्पन्न हुाँद ै

छन र धत क्रमागत सडक पलुहरुको लाधग ०७६/०७७ को लाधग १ अरब ७ करोड व्र्वस्था गररएको छ । खानेपानी तफय  

खानपेानी तफय  र्ोजनाहरुको २ वषयधभत्र ैसम्पन्न गरी गन ेगरी क्रमागत र्ोजनालाई बजेट धवधनर्ोजन गररएको छ । क्रमागत 

र्ोजना र्ोजना तफय  १०८ वटा छन् र धतधनहरुलाई धत र्ोजनाहरुलाई ७७ करोड रुधपर्ााँ धवधनर्ोधजत गररएको छ । नर्ााँ नर्ााँ 

र्ोजनाहरु २९८ खानपेानीका लाधग ८० करोड धवधनर्ोजन गररएको छ ।कुवा, नदी, खोला आधदबाट असरुधक्षत खानेपानी 

खाईरहकेा बधस्तहरुमा र्सै आधथयक वषयमा आिारभतू खानेपानी सधुविा परु्र्ाउन रु. १० करोड धवधनर्ोजन गररएको छ र र्सको 

सचूना म सम्माधनत सदनमा लाई जानकारी गराउन चाहन्छु । सभामखु माफय त र्सको सचूना तुरुन्त ैप्रकाशन हामी गदछैौ ाँ । 

सशतय रुपमा हस्तानन्तररत 392 आर्ोजनाहरुका लाधग जम्मा रु. ४० करोड ५५ लाख प्राप्त भएको छ । त्र्ो पैसा 30 लाख 

भन्दा कम रकमले आगामी आधथयक वषयधभत्र सम्पन्न हनुे र्ोजनालाई प्राथधमकता धदई त्र्स्ता र्ोजनाहरुमा बजेट धवधनर्ोजन गने 

र्ो सोच मन्त्रालर्ले बनाएको छ । २० लाख भन्दा कम रकमल ेसम्पन्न हनुे र्ोजनालाई मात्र २० लाख रुधपर्ााँ २० लाख 

रुधपर्ााँ भन्दा कम हामील ेबजेट छुट्टाइएको छ तर त्र्ो भन्दा २० लाख भन्दा कम कुन ैपधन खानेपानी र्ोजनालाई नछुट्टाइएको 

म जानकारी गराउन चाहन्छु । शहरी धवकास तथा भवन प्रदशे प्रदशे मन्त्रालर् प्रदशे सभा सरकारी कार्ायलर्हरुको धनमायणलाई 

प्राथधमकताका साथ राधखएको छ ।र्सका लाधग  जम्मा रु. २९ करोड ५० लाख  धवधनर्ोजन भएको छ । नवलपरु धजटलामा 

सरकारी कार्ायलर्हरु धनमायणका लाधग प्राथधमकतामा राधखएको छ गाउाँपाधलकासंग को सहलगानीमा बहुउद्देशीर् सभा  हल 

धनमायण कार्य थप  १० गाउाँपाधलकामा धवस्तार गनय र क्रमागतलाई सम्पन्न गनय प्राथधमकता धदई जम्मा रु १० करोड ५० लाख 

धवधनर्ोधजत भएको छ ।स्र्ाटलाईट धसटीको कार्यक्रमलाई धनरन्तरता धदई बजेट छुट्टाइएको छ  र धसञ्चाईतफय  आधथयक वषय 

२०75/076 का क्रमागत र्ोजना संख्र्ा ११४ र लाई ५१ करोड ९३ लाख छुट्टाइएको छ भन ेआधथयक वषय २०7६/07७ का 

लाधग नर्ााँ र्ोजनाहरु १४५ लाई रकम रु. ४१ करोड ६७ लाख छुट्टाइएको छ । क्रमागत र्ोजनालाई सम्बधन्ित जलस्रोत तथा 

धसञ्चाई धवकास धडधभजन र सव-धडधभजन कार्ायलर्बाट माग भए अनुसारका रकमहरु धवधनर्ोधजत गररएको छ । ३० लाख 
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भन्दा कममा धनमायण कार्य सम्पन्न हुन ेर्ोजनालाई मात्र ै३० लाख भन्दा कम छुट्टाइएको छ  नत्र भन ेधसञ्चाईतफय  ३० लाख 

भन्दा तल कुनै पधन र्ोजनालाई पैसा त्र्ो भन्दा ३० लाख भन्दा कम छुट्टाइएको छैन । संघ सरकारबाट चाल ुआधथयक वषय 

वषयमा मझौला धसञ्चाई आर्ोजना अन्तगयत धसञ्चाई र्ोजनाहरुलाई रु. ८ लाख ४६ हजारका दरल ेर नर्ााँ प्राधवधिक प्रधवधिमा 

आिाररत धसञ्चाई आर्ोजना अन्तगयतका धसञ्चाई आर्ोजनाहरुमा रु. ३ लाख ५१ हजारका दरल ेबजेट प्राप्त भएको छ । 

कधतपर् सम्पन्न भैसकेका र्ोजनाहरुमा पधन रकम प्राप्त भएको छ भन ेकधतपर् दईु धतन करोड लाग्ने र्ोजनालाई पधन त्र्धतनै 

रकम प्राप्त भएको छ  तर आगामी आधथयक वषय २०7६/07७ को लाधग धत कार्यक्रमहरुको रकमान्तर प्रदशेबाटनै हुन ेहुन सक्ने 

व्र्वस्था भएको हुाँदा कार्य प्रगधत र आवश्र्कताका आिारमा पधछ रकम रकमान्तर गररन ेसमते म सम्माधनत सदनलाई जानकारी 

गराउन चाहन्छु । नदी नदी धनर्न्त्रण तफय  प्रदशे धभत्रका ठूला नदीहरुलाई एधककृत रुपमा व्र्वस्था गन ेगरी बजेट धवधनर्ोजन 

गररएको छ । जस्तै नारार्णी नदीमा ३ करोड ४० लाख बुढी गण्डकीमा १ करोड ६० लाख काली गण्डकीमा २ करोड २५ 

लाख रुधपर्ााँ हामीले छुट्टाएका छौ ाँ र तटबन्िन नदी धनर्न्त्रण खोला र नदी धनर्न्त्रणका लाधग १०९ वटा र्ोजनाहरु छ भन े

तेटलाई ३६ करोड ३१ लाख प्रदशेले धवधनर्ोजन गरेको छ । उज्र्ालो उजाय तफय  उज्र्ालो प्रदशे घोषणा अन्तगयत धवद्यतु धवस्तार 

कार्यका लाधग आधथयक वषय ०७५/०७६ मा ४० करोड धवधनर्ोधजत भएकोमा नपेाल धवद्यतु प्राधिकरण पोखरा क्षते्रीर् कार्ायलर्संग 

धवद्यतु धवस्तार कार्यका लाधग सम्झौता भ ैप्रारधम्भक लागत अनमुान ५० करोड आएकोमा सोही सोही १६ करोड ४३ लाख 

रकम पेश्की पठाई खरीद धनमायण प्रधक्रर्ा अगाधड बधढसकेको छ र र्सै गरी नवलपरु धजटलामा धवद्यतु धवस्तार कार्यको लाधग 

नेपाल धवद्यतु प्राधिकरण बुटवल क्षेत्रीर् कार्ायलर्संग धवद्यतु धवस्तार कार्यका लाधग सम्झौता भई प्रारधम्भक लागत अनुमान २७ 

करोड आएकोमा ८ करोड ८० लाख रकम पेश्की पठाई खरीद धनमायण प्रधक्रर्ा अगाधड  बढाइएको छ । धवद्यतु धवस्तार कार्यका 

लाधग आगामी वषय ०७६/०७७ मा ४० करोड धवधनर्ोजन गररएको छ । ५ वषय धभत्रमा कररब ७० हजार काठे पोलहरु 

धवस्थाधपत गनयका लाधग आधथयक वषय ०७५/०७६ मा २५ करोड धवधनर्ोजन भएकोमा त्र्सबाट जम्मा १४ हजार ६० पोलहरु 

खरीद भैसकेको छ र काठेपलु धवस्थापन गनयका लाधग आधथयक वषय ०७६/०७७ मा २३ करोड धवधनर्ोजन गररएको र समपरुक 

अनुदानका लाधग संघ सरकारसंग २० करोड रकम माग गररएको म सम्माधनत सदनमा जानकारी गराउन चाहन्छु । उज्र्ालो 

प्रदशे घोषणाका लाधग सौर्य उजाय तफय  प्रदशे धभत्रका धभत्रका हालसम्म कुनै पधन धवद्यतु सेवा नपगुेका १५०० घर िरुीलाई 

सोलार सोलार जडान गनय तथा मन्त्रालर्मा सोलार धिड कनेक्सन प्रणाली जडानको लाधग खरीद प्रकृर्ा अगाधड बढाइएको छ 

र सौर्य उजाय तफय  आधथयक वषय ०७६/०७७ मा आवश्र्क बजेट धवधनर्ोजन भएको छ । लघ ुजलधवद्यतु ममयत संभार कार्यका 

लाधग र्स आधथयक वषय ०७५/०७६ मा रु. ३ करोड ५० लाख धवधनर्ोजन भएकोमा ३० वटा आर्ोजनाहरुको कार्य सम्पन्न 

हुने क्रममा रहकेो छ । जलधवद्यतु लघ ुजलधवद्यतु ममयत संभार कार्यको लाधग  आधथयक वषय ०७६/०७७ मा पनु ३ करोड ५० 

लाख  धवधनर्ोजन भएको छ । 

सभामखु महोदर्, अब म धमधत २०७६ असार ११ र १२ गते सम्माधनत सदनमा माननीर्ज्र्हूरुल ेराख्नु भएका धजज्ञासा तफय  

जान चाहन्छु । धजज्ञासा राख्ने क्रममा सिा पक्ष र प्रधतपक्षका बीचमा लेनदने भर्ो र फेरी खेस्रा थधपर्ो भनेर माननीर्ज्र्हूरुबाट 

प्रश्न तधेसयएका धथए । म र्ो सम्माधनत सदनमा म धवनम्रताकासाथ अनुरोि गनय चाहन्छु । सिा पक्ष र प्रमखु प्रधतपक्ष बीच कुन ै

लेनदनेको कुरो नभएको म जानकारी गराउन चाहन्छु । प्रधतपक्षले जनु र्ो हाम्रो धसञ्चाईको १९० वटा र सडकतफय   २ वटा 

गरी १९२ वटा र्ोजनाहरु त्र्ो धकताबमा छुट भएको धथर्ो । त्र्ो छुट भएका धचजहरुलाई पनुः लेख्नका धनधम्त प्रमखु प्रधतपक्षले 

अनुरोि गरेको धथर्ो र  त्र्ो हामील ेकेबल त्र्ो सिुारेर टर्ाएका हौ ाँ । त्र्सो भएको कारणल ेगदाय र्ो अब बाधहर जान ेसन्दभयमा 

पधन पत्रकार साथीहरुल ेपधन त्र्ही लेख्नुभर्ो र कधतपर् माननीर्हरुले बोटदाखेरी पधन प्रधतपक्ष र सिापक्षको बीचमा ठूलो 
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लेनदने भएको आफूले केही नपाएको जस्ता गनुासाहरु जनु गनुयभर्ो त्र्ो धमथ्र्नै हो। त्र्ो झटु हो त्र्सकारण म अनरुोि गनय 

चाहन्छु धक हामील ेत्र्ो कुन ैहामील ेछुटेका कुराहरु राख्र्ौ ाँ र सदन सचुारुल ेचलेको म जानकारी गराउन चाहन्छु र जहााँसम्म 

सरकारल ेछ  सरकार अब र्ो लावाय जस्तो छ सरकारल ेकेही गरेन सरकारल ेअब केही पधन गर्र्ो धक गरेन भन्ने कुरो मैल े

र्ो भन्दा अगाधड केही उपलधधिहरु मलै ेबताइसकेको छु । त्र्सकारण मलैे केही भन्न ुपधन छैन । फूलको आाँखामा फूल ैसंसार 

अब कााँडाको आाँखामा कााँडै संसार जस्त ैहो। जे दखे्नुभएको छ जे सोच्नुभएको छ तपाईहंरुल ेत्र्ो भन्दा बढी नभएको म 

जानकारी गराउन चाहन्छु। सम्पन्न र्ोजनाहरुमा पधन बजेट आर्ो भनेर माननीर्ज्र्हूरुल ेराखेको प्रश्नमा मलैे अधलकधत अगाधडन ै

भधनसकेको छु । संघबाट आएका कधतपर् र्ोजनाहरु त्र्स्ता छन ्जनु र्ोजना सम्पन्न भैसकेका छन् तर धत र्ोजनामा जधहटरै् 

पधन ३ लाख ५१ हजारका दरल े८ लाख ४६ हजारका दरले धसञ्चाईमा आइरहकेा छन् । त्र्स्तो आएको छ भन ेर्सपालीको 

आधथयक वषयबाट त्र्ो रकमान्तर गने धजम्मा प्रदशे सरकारलाईन ैधदएको कारणल ेअबका धदनमा त्र्स्तो हुाँदनै र र्ी जनु त्रधुट छन ्

र्ी सब ैसधच्चन ेकुरा म सम्माधनत सदनमा समक्ष राख्न चाहन्छु । सदन र्ो संसद ठट्टा गने थलो हो भन्ने लाग्दनै मलाई हास्नका 

धनधम्त हामी सदनमा आएको हो भनेर होला जस्तो लाग्दनै मलाई र्सको गररमा हामीले उाँचो बनाउन जरुरत छ । र्ाँहा भधनर्ो 

धक र्ो माननीर्हरुको लेटर प्र्ाडमा लेखेर धदइन्छ । कमयचारी व्र्रुोक्रार्स्टहरु छन ्र अब धतधनहरुलाई त्र्धत मात्र ैहनै मधन्त्रहरुका 

आसेपासेहरु छन् कधत कधत परसेन्ट छुट्टाउने रकम भन्ने शधद अधभव्र्धक्त पधन आर्ो । र्ो हााँसोको लाधग ठट्टाका लाधग गररएको 

हो भने पधन र्ो राम्रो पक्ष होईन । सदनलाई गररमामर् बनाउनु पर्ो । र्स्तो ओजपणूय त्र्ो भनकेो हामी सबैको प्रधतष्ठा र्ाँहा 

गाधसएको हुन्छ त्र्सो भएको कारणल ेगदाय म माननीर्ज्र्हूरुलाई भन्न चाहन्छु हााँसोको धनधम्त हााँस्नका लाधग र र्स्ता कुराहरु 

अधभव्र्धक्त व्र्क्त नगनयका धनधम्त पधन म अनरुोि गनय चाहन्छु । भौधतक पवूायिार मन्त्रालर्ल े धवधनर्ोधजत गरेको रकम कुन 

आसेपासेल ेपार्ो ? ठोस र मतूय रुपमा अब बोटदा त्र्सरी धछचलेर आर्ो भन ेत्र्ो र्धद गधटतन ैभएको रहछे भने सच्र्ाउन 

मन्त्रालर् तर्ार भएको छ नत्र भने आवश्र्कता र औधचत्र्का आिारमा हामी धवधि सम्मत तररकाल ेर्ोजनाहरु टर्ाएको कुरो 

म सम्माधनत सदनमा राख्न चाहन्छु । पोखरालाई सम्बोिन भएन हामीलाई थाहा छ राजिानीलाई सनु्दर बनाउनु पछय । र्ो सनु्दर 

राजिानीलाई अझ सनु्दर बनाउन ुपछय। र्सका धनधम्त बजेटहरु धवधनर्ोजन भाका छन् । र्ो कार्ायन्वर्न भैसकेपधछ अनुभधुत 

हुनेछ र  म अब ठेगानाहरु केही धविेका छन ् ।धर्नीहरुलाई सानाधतना ठेगानाहरु नधमलकेा अरु कुराहरुलाई सच्र्ाउन अब 

हामील ेसक्छौ ाँ । र्ो कुरो  म सम्माधनत सदनमा राख्न  चाहन्छु । जहााँ सम्म जनता आवास कार्यक्रमका लाधग मनाङमा 

मनाङको माननीर्ज्र्लूे केही कुराहरु उठाउन ुभर्ो । त्र्हााँ जम्मा ३६,५० वटा कोटा परेको धथर्ो । जम्मा ३६ जना मात्र ैभर्ो 

अरु जातजाधतहरु एकल मधहलाहरुलाई पधन समावेश गनुयपछय भनेर जनु भन्नभुएको धथर्ो र्ो अत्र्न्तै सह्राधनर् कुरो हो । र्ो 

कार्यधवधि बनाइरहदा हामी प्रदशेले कार्यधवधि बनाएको होईन संघले कार्यधवधि बनाएको छ । अब कार्यधवधि बनाउन ुअगाधडन ै

र्ी सझुावहरु सम्बधन्ित ठाउाँमा परु्र्ाउन ेर कार्यधवधिलाई सच्चर्ाउन सधकन ेछ भन ेसच्चर्ाउनका धनधम्त पहल गररन ेप्रर्त्न 

गररन ेकुरो म सम्माधनत सदनमा राख्न चाहन्छु । उजायको रकम उजायको रकम बास्केटमा राधखर्ो । धवतरण भएको छैन धजटला 

धजटलामा पठाइएको छैन कसरी उज्र्ालो प्रदशे अब बन्छ दईु वषयमा भन्न ेजनु धचन्ता छ र्ो माननीर्ज्र्हुरुले धलएको धचन्ता 

अत्र्न्तै सान्दधभयक छ । मलैे अधलकधत अगाधड पधन भधनसके हामी दईु वषयमा घोषणा गरेको उज्र्ालो प्रदशे दईु वषयधभत्रन ैजनु 

घोषणा गरेको धथर्ो त्र्ो परुा गन ेअधहल ेपधन लक्ष्र्कासाथ सरकार अगाधड बधढराछ । र्सो भएको कारणल ेगदायखेरीन ैहामील े

दईुटा क्षेत्रीर् कार्ायलर् पोखराको प्राधिकरणको क्षते्रीर् कार्ायलर् र हामील ेबुटवलको क्षते्रीर् कार्ायलर्संग सम्झौता गरेर अधह 

१६ र लगभग भनेको ९ करोड गरेर २५ करोड हामीले पैसा पेश्कीको रुपमा धदइसकेको मलैे सम्माधनत सदनलाई अही भखयरै 

जानकारी गराएको छु ।र्सो भएको कारणले धजटला धजटलामा पैसा पठाईरहन नपन ेमन्त्रालर्मै एकमषु्ठ रुपमा अब बास्केटमा 

राखरे अधन प्राधिकरणलाई धदन पने भएको कारणले गदाय सम्झौता अनुरुपनै त्र्ो पैसा बास्केटमा राधखएको  हो र बधि नपगुेका 
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ठाउाँहरुमा हामी बधि धिड नेशनल लाईनबाट धिडबाट पधन धबस्तार गन े र हाईड्रो माईक्रो हाईड्रोबाट पधन अब ममयत सम्भार 

गरेर बाटन ेर त्र्धत गदायखरेी पधन नपगुेका घरहरुमा सोलारबाट उज्र्ालो प्रदशे घोषणा गररछाड्न ेप्रधतविताका साथ सरकार 

अधघ बढेको म जानकारी गराउन चाहन्छु । जहााँ सम्म ढोरपाटन क्षेत्रमा कम अब धवकास भर्ो त्र्हााँ र्ोजनाहरु परेनन ्भन्न े

जनु कुरो छ ढोरपाटनलाई धवशेष एउटा क्षते्रको रुपमा घोषणा गररएको छ। त्र्हााँ अरु सडकलाई पधन पैसा परेको छ। म अनरुोि 

गनय चाहन्छु खानपेानीलाई पधन पैसा परेको छ त्र्ो धकताबमा हधेदयनका धनधम्त म अनुरोि गनय चाहन्छु । अब र्ो स्र्ाटलाईट 

धसधटका बारेमा अधघन ैमलैे भन ेदईु ठाउाँमा बजेट छ एउटा अध्र्र्नका धनधम्त हो आको धनमायणका धनधम्त हो त्र्सो भएर फरक 

फरक धशषयकमा फरक फरक  रकमहरु राधखएको जानकारी पधन गराउन चाहन्छु । जहााँ सम्म छलकपटपणूय र्ोजना आर्ो दईु 

धतहाईको दम्भ दखेाइर्ो र पक्षपातपणूय भर्ो भन्न ेकुरो माननीर्हरुल ेराख्नुभएको छ मलाई लाग्छ र्ो कुनै छलकपटबाट र्ोजना 

आाँउदनै। र्सको धवधि हनु्छ प्रधक्रर्ा हुन्छ त्र्ही धवधि र प्रधक्रर्ाहरु पाररत गरेर र्हााँ आउाँछन हामी दईु धतहाईको दम्भ मलाई 

त लाग्छ सरकारले दखेाएको छैन। जधहल ेपधन प्रधतपक्षसंग सम्वाद गनय सहकार्य गनय र सङ्गसङ्ग ैधमलरे धहड्नका धनधम्त जनु 

गण्डकी प्रदशे सरकार लाधगरहकेो छ र जधहले पधन गण्डकी प्रदशे सरकार र्ो मानमेा र्ो मानमेा गण्डकी प्रदशे सरकारले बुझेको 

छ धक हाम्रो सहकार्य धवना भनकेो हामी बीचको सहकार्य र समन्वर् धबना प्रदशेमा समधृि गनय सधकदनै भन्ने कुरो राम्रोसंग 

थाहा  छ त्र्सो भएको कारणल ेसरकारल ेदम्भ दखेार्ोकी सरकारले पक्षपातपणूय व्र्वहार गर्र्ोकी भन्ने कुरामा नसोधच्दन म 

धवनम्रपवूयक माननीर्ज्र्हूरुलाई हाधदयक अनरुोि गनय चाहन्छु। मलै ेभनेको धथए मलैे भन्र्ा धथए सडकमा पचास लाख भन्दा घटी 

पैसा राधखदनै मैल ेभनेको धथए । त्र्ो र्हााँहरुको अगाधड उधभदा पधन म अधहल ेपधन त्र्ो भन्छु जनु बेला मन्त्रालर्ले मन्त्रालर्ल े

पैसा धवधनर्ोजन गरररहाँदा पचास लाख भन्दा बढी हामील ेपठाएका धथएनौ ाँ । अब र्ो आधथयक हरधहसाब धमलाउन ुपन ेकारणल े

गदाय पवयतका दईुटा र्ोजना र स्र्ाङजाको एउटा र्ोजनामा धबस धतस लाख पवयतको दईुटा र्ोजनामा पचास लाख र स्र्ाङजाको 

एउटा र्ोजनामा पधैतस लाख रुधपर्ााँ त्र्ो प्राधवधिक रुप त्र्हााँ पसैा धमलाउने कुरामा हाम्रो धसधलङ बढी धथर्ो त्र्ो धसधलङ 

काट्न ेकुरामा त्र्स्तो भएको छ र र्ो र्ो धतनटा र्ोजनाका बारेमा हामी फेरी अब र्ो जनु एकदमै मन्त्रील ेएउटा कुरा  गछय 

व्र्वहारमा आको दधेखर्ो भन्ने जनु माननीर्ज्र्लू ेउठाउनु भरैाको छ र्ो र्ो प्राधवधिक कारणल ेर्स्तो भको हो भन्न ेकुरो 

बुधझधदन म हाधदयक अनरुोि गनय चाहन्छु । पलु परेन मैले अधघ भन ेपलु पर्र्ा छ हामीले पलु कसलाई पधहला पधन माननीर्हरुल े

ल ेआफ्नो धनवायचन क्षेत्रमा पलु नपरेको गनुासो गनुयभर्ो । त्र्ो गनुासो भएको ठाउाँमा अधहल ेपलु पर्र्ा छ अधन हामील ेधतनटा 

सडकलाई महत्वपणूय सडकका रुपमा हामील ेधलर्ौ ाँ र्सपाली एउटा गाउाँपाधलकाको केन्र सम्म जाने सडक त्र्हााँ सडक परु्र्ाउन े

धबचमा खोला हुदााँ त्र्हााँ पलु नराख्न ेत भएन त्र्हााँ पलु  हाधलर्ो अब एक धनवायचन क्षते्र एक सडक हामी र्सपालीबाट 

एकदम सानदार तररकाल ेमलाई लाग्छ धवकास त र्सै वषय दधेखन्छ होला धक त्र्ो एउटा अब त्र्ो धतब्र गधतमा हामी धवकास 

गनय चाधहराकाछौ ाँ । त्र्ो त्र्ो ठाउाँमा हाम्रो पलु आवश्र्कता होला पलु नबनाउाँदा सडक मात्रै बनाउाँदा औधचत्र् हुाँदनै होला क 

वगयको जनु ठेक्का प्रधक्रर्ामा अगाधड बधढसकेको छ । आको हामील ेमहत्वपणूय सडक भनरे जनु एक करोड पचास लाख 

हामील ेहालेका छौ ाँ धत सडकहरुमा पधन आवश्र्कता हरेेर धत सडकहरुमा पधन पलु पाररएको छ । मरेो क्षेत्रमा परेन अरुकै 

क्षेत्रमा मात्र ैपर्र्ो भनरे जनु कुरो हामील ेगरररहका छौ ाँ मलाई लाग्छ त्र्ो समानुपाधतक न्र्ार्ोधचत तररकाल ेपोहोर पधनयलाई 

र्सपाली नपदाय पोहोर मेरो परेको धथर्ो भनेर सोच्नलाई म अनुरोि गछुय । र्ोजनाहरु सब ैधनवायचन क्षेत्रमा म म र्हााँहरुलाई 

भन्न चाहन्छु । सब ैधनवायचन क्षते्रमा परेको छ त्र्ो परेको र्ोजनाहरुलाई अपनत्व िहण गररधदनका धनधम्त म हाधदयक अनुरोि 

माननीर्ज्र्हूरुलाई  गनय चाहन्छु । मेट्रो बस ट्रधमनल बनाउनका धनधम्त बजेट छैनकी भन्ने छ हामीले एक करोड रुधपर्ााँ पोखरा 

महानगरपाधलकासंग सहकार्य गरेर बसपाकय  बनाउन ेर्ोजनाकासाथ त्र्ो धवधनर्ोजन गररएको छ ।र्ोजनाहरु गोधजबाट हाधलर्ो 

मन्त्रीको गोधजबाट र्ोजनाहरु हाटर्ो र एकदम आवश्र्कता नभएका ठाउाँहरुमा र्ोजना पर्र्ो भन्न ेजनु गनुासो छ र्ो गनुासाका 

लाधग राधखएको शधद मात्र ैहो भन्न ेमलाई लाग्छ र म अब पचास लाख परेका र्ोजनाहरु हट्र्ा छ । त्र्ो कधतपर् र्ोजनाहरु 
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हामील ेहामील ेके भन्र्ौ ाँ भन ेर्सपाली िेरै र्ोजनाहरु टेण्डरमा गैसक्र्ा छ त्र्ो ३२ करोडको छ २८ करोडको छ ३० करोडका 

छन् ।२२, १४ करोडका छन् २२ करोडका छन ्र्ोजनाहरु िेरै टेण्डरमा गएको छ । स्वभाधवक रुपमा सब ैबाटोलाई पधन पने 

अधन त्र्ो टेण्डर  अनुरुपको पैसा पधन हामील ेभकु्ताधन गनय प्रदशे सरकारको आधथयक रुपमा त्र्ो त्र्ो अवस्था छैन । त्र्सो भको 

कारणल ेकेही र्ोजनाहरु हट्र्ो जस्तै र्हीं र्ो धकटान ैगरौ ाँ ग्र्ाधजको पचास हजार पचास लाख परेका र्ोजना एकदम चराले 

धपपलको पात धटपेको जस्तो गरेर स्वाठ्ठ अब कटाइर्ो काट्टीर्ो केरमेट गररर्ो एकदम धवधवि खालका कुराहरु आछन ्मलाई 

थाहा छ ग्र्ाधज त्र्ो गोरखै धजटलाको भको कारणले मलाई थाहा छ त्र्हााँको अवस्था र्ही माननीर् िनमार्ा लामा हुनहुुन्छ 

। वहााँल े भन्नभुर्ो अधस्त भखयरै दईु मधहना अगाधड त्र्हााँ पैसा थप्नु पछय प्रदशे सरकारले पसैा थपे अधन फेरी वहााँल े

भन्नुभर्ो त्र्हााँ पैसा हाटन पर्र्ो र्सपाधलको नर्ााँ माटो अधहल ेबाटो खधनराको छ अब त्र्ो िेरै पधहराहरु जान्छन त्र्ो माटो 

खस्छ मान्छेहरुलाई सधुविाधन धदनुपछय र पधछ र्सलाई धवधनर्ोजन गरौंलाधन भनरे म आफूलेन ैकुरा राखकेो धथए आज एकदम 

धहजो  ३० लाख त्र्हााँ आवश्र्कता छ भनरे भन्द ैनभन्न ेमान्छेहरुल ेफेरी र्सरी सरकारलाई दोष लगाउन ुभनेको मलाई त 

लाग्छ कताकता अधलकधत हाम्रो हरधहसाब कुराकानी नधमलेको होकी त्र्धतकै सरकारका धवरुिमा धवष वमन गनय मन लागरे 

गर्र्ा होकी भन्न ेमलाई धफधलङ भरैाको छ र म म र्हााँ त्र्ो पधन भन्न चाहन्छु लकेुका ठाउाँहरु ओझेलमा परेका ठाउाँहरु जनु  

ठाउाँमा एकदम आवश्र्कता छ आवश्र्कताको पधहचान गरौं हामीलाई सटलाह र सझुाव धदउाँ त्र्ो ठाउाँमा हाम्रो त अब हाम्रा 

आफ्नै कार्ायलर्हरु छन ्धत कार्ायलर्हरु माफय त त्र्ो आवश्र्कताको महशशु हामील ेगने आवश्र्कता छ भन्न ेलाग्र्ो भन ेहामी 

त्र्हााँ हात हाटन ेकामलाई अगाधड बढाउन ेम अनरुोि गनय चाहन्छु । अब हदुााँहदु ैर्स्तो पधन भसैक्र्ो हदुााँहदु ैसोध्ने प्रश्न के 

हो नसोध्ने प्रश्न के हो हाम्रा हक र अधिकारहरु के हनु भन्ने पधन लगभग भनेको पिानै नलाग्ने गरी प्रश्नहरु आउन थाटर्ो 

वधषयन थाटर्ो मधुग्लङ्ग पोखराको सडकमा र्त्रा र्त्रा खाटडो छ पैसा छुरट्टएन भनरे माननीर्हरुल ेभन्नुभर्ो र्ो हाम्रो अनुसधूच 

अनुसार पछय धक पदनै ? हाम्रो कार्यक्षेत्र हो धक हनै ? त्र्सो भएको कारणले कार्यक्षेत्र नपरेका ठाउाँमा पैसा नछुरट्टन ेजानकारी 

पधन म र्हााँहरुलाई गराउन चाहन्छु । अको र्ोजनामा रकम कम भएको छ स्वभाधवक रुपमा हाम्रो सािन र स्रोत कधत छ हाम्रो 

सािन र स्रोत भए अनुसारन ैर्ोजना सम्पन्न पधन गनुयपन ेछ समर्मा र हामी अगाधड पधन बढन ुपने छ भनपेधछ धसधमत र्ोजना 

धलएर तेलाई कार्ायन्वर्न गनुय भन्दा अको धवकटप के हनु सक्छ ? त्र्सो भएको कारणल ेसब ैठाउाँमा बजेटहरु पर्र्ा छैनन ्। 

र्ोजनाहरु छुटेका छन् अब बारपाकमा त्र्स्तो ऐधतहाधसक ठाउाँमा बाटो भनेको एक पैसा पधन परेन बारपाकमा केका लाधग पैसा 

सडक धपच हनुका धनधम्त टेण्डर भैसक्र्ा छ । बाटोको लाधग पैसा हाटन ेहो टेण्डर भैसकेका ठाउाँमा त्र्हााँ सडकका धनधम्त त 

पैसा पदनै । खानपेानीका धनधम्त भकूम्प पधछ केर्र नपेालल ेप्रत्रे्क घरमा िारा बनाएको छ के त्र्हााँ पैसा पछय । पदनैधन बधि 

नेशनल धिड परु्र्ाउनका धनधम्त त्र्हााँ पैसा हाटद्र्ा हो । पर्यटनको होमस्टेहरु संचालन गनय पैसा हाटद्र्ा छ । त्र्सो भएको 

कारणल ेकेका लाधग के हो हाम्रा आवश्र्कता धत कुराहरु राख्नका धनधम्त म अनुरोि गनय चाहन्छु । अधहल ेहुनत मलाई त 

लाग्दनै के भौधतक पवूायिार मन्त्रालर्ल ेमधन्दरहरुमा मठ मधन्दरहरुमा बजेट धवधनर्ोजन गरेको जस्तो लाग्दनै र म र्धत मात्र ैभन्छु 

मठ मधन्दरहरुमा हामील ेबजेट धवधनर्ोजन गरेको छैन र अब धमस्टेक्ली त्र्स्तो भाको रैछ भन ेम सच्चर्ाउन तर्ार छु र अब 

म र्ी कुरा म र्हााँहरुलाई राख्न चाहन्छु । अन्िािनु्द एउटा आरोप आर्ो भौधतक पवूायिार मन्त्रालर्मा गोपधनर्ता भएन 

गोपधनर्ता भङ्ग भर्ो मन्त्रील ेर्ोजना जधत सब ैकेरमेट गधदयर्ो । अब र्स्ता कुराहरु पधन आर्ो म सप्रमाण भौधतक मन्त्रालर्मा 

र्ोजना जनु बलेा हामी धवधनर्ोधजत गद ैधथर्ौ तो बलेामा आधिकाररक रुपमा कोही कसैले प्रमाण धदन्छ भन ेजनुसकैु मटूर् 

पधन हामी चकुाउन तर्ार हुन्छौ ाँ त्र्सो भएको कारणल ेअन्िािनु्दका भरमा मन लागेको भरमा त्र्धतकै आक्रोशमा आएर 

अधभव्र्धक्तहरु नराधखधदनका धनधम्त पधन म अनरुोि गनय चाहन्छु । आिारभतू खानपेानी खानेपानीको बजेट धवधनर्ोजन भएन 

भन्न े कुरो धथर्ो र माननीर्ज्र्हूरुले मलाई के पधन भन्नुभाथ्र्ो भन ेसदन रोष्टममा आएर भोधल मन्त्रील ेभन्नुहनु्छहोलाकी 
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आिारभतू खानपेानी दईु वषय धभत्रमा सम्पन्न गनय नसधकने भर्ो धतन वषय थप गररधदनुहोस पााँच वषयमा परु्र्ाउाँन ुपरु्र्ाउाँछु भन्नहुुन्छ 

होला भन्नभुएको धथर्ो। म म र्ही रोष्टममा अधहल ेउधभएको छु दईु वषय धभत्रमा गण्डकी प्रदशे सरकारले आिारभतू खानेपानी 

परु्र्ाउन ेकुरा म अधहले पधन भन्न चाहन्छु परु्र्ाएर छाड्छ त्र्समा कसैल ेशंका नगदाय हुन्छ । त्र्सका धनधम्त प्रदशे सरकारल े

दश करोड रुपैर्ााँ छुट्टाएको छ मलैे अधघ पधन भन ेखोलाको पानी जटले खाको छ मखु्र् मन्त्रील ेभन्नभुाछ हामी पररभाधषत 

पधन गरौकी  धत शधदहरुलाई मखु्र् मन्त्रीले भन्नभुाछ खोलाको पानी नदीको पानी कुवाको पानी फोहोर पानी खाएको छ एक 

घण्टा भन्दा बढी उ नाम्लो डोको धलएर पानी धलन जान परेको छ भन ेअब केही धदनमा भौधतक पवूायिार मन्त्रालर्ले सचूना 

राधष्ट्रर् पपेरमा धजटलाका पेपरमा त्र्ो सचूना प्रकाधशत गछय। माननीर्हरुको त्र्ो कुन ैक्षते्रमा त्र्स्ता ठाउाँ रधहछन् भन ेहामीलाई 

धदनुस स्थलगत गएर हरेेर त्र्हााँ आवश्र्कता रधहछ भने र्ही वषय पानी खवुाउन ेप्रधतवद्दता सरकारको तफय बाट म गछुय। म 

हाधदयकताकासाथ म अनरुोि गछुय र र्ो काम सरकारले गरेर छाड्छ भन्न ेकुरो म राख्न चाहन्छु । गटर्ाङ चापाकोट सडकमा 

बजेट धवधनर्ोजन नभएको भन्न ेसन्दभयमा गटर्ाङ चापाकोट सडकमा संघ सरकारबाट बजेट धवधनर्ोजन भएको साथै शशतय 

हस्तानन्तररत सडकमा उक्त सडक पधन पन ेहुदााँ त्र्हााँ एक करोड साठ्ठी लाख रुधपर्ााँ बजेट धवधनर्ोजन भएको जानकारी गराउन 

चाहन्छु । धतन दोबाटे गटर्ाङ झोलङ्ुग ेपलुको लाधग रु पचास लाख धवधनर्ोजन भएको छ । धतन ठाउाँमा त्र्ो बजेट नराधखएको 

पधन जानकारी गराउन चाहन्छु । मैल ेअधघन ैभधनसकेको छु की माननीर्हरुल ेपधहल ेएक पधछ आको आको पधछ आको पधन 

धवद्यतु धवस्तारका बजेटहरु एकमषु्ठ राधखएको कुरो राख्नु भएको धथर्ो । मलैे अधघनै  त्र्ो कुरोको बारेमा प्रष्ट पाररसकेको छु 

र राती अबरेसम्म राती अबरेसम्म बसेर सिा पक्ष र प्रधतपक्ष बीच एकदम कानाखशुी भर्ो र धहसाब लनेदने भर्ो भनेर जनु 

माननीर्ज्र्लूे राख्नु भर्ो राती अधनदो बसेपधछ स्वास्थ्र्लाई हानी हुन्छ भन्ने कुरो सिापक्षलाई राम्रोसंग थाहा छ । प्रधतपक्षलाई 

पधन राम्रोसंग थाहा छ प्रमखु प्रधतपक्षलाई राती बस्नुपने जरुरतन ै छैन र नसतु्दा र्ोजना पन ेभएको भए मलाई लाग्छ सब ै

माननीर्हरु रातभरी नसधुतकन ैएकरात कटाउन ुहुन्थ्र्ो होला त्र्सो भएको कारणल े र्ी र्ी कुराहरु र्धिकै मलै ेअब राखेर 

जेहोस एकआपसमा हामी एकधछन भनेपधन हनै धकन बेखशुी हुन ुमलाई त लाग्छ हामील ेत्र्सो गरेको छैन र म दोहोर्र्ाएर 

पधन भन्न चाहन्छु तेह्राएर भन्न चाहन्छु कुनै त्र्स्ता षडर्न्त्र अथायत लकुीधछपी काम गण्डकी प्रदशे सरकारलाई गरेर गनय पछय 

भन्न ेछैन । हामी खलुस्त रुपमा हामी अगाडी बढौ ाँ हाधदयकताको धवकाश गरौ ाँ र र्हााँको समस्र्ा समािान गनयका धनधम्त पहल 

गरौ ाँ प्रर्त्न गरौ ाँ म अनरुोि गनय चाहन्छु । हुनत सब ैमाननीर्हरु जसले प्रश्न राख्नुभर्ो वहााँहरुको उपधस्थधत दखेीराको पधन छैन 

। म सभामखु माफय त र्हााँ माननीर्ज्र्हूरुलाई भन्न चाहन्छु र्धद कुनै माननीर् अनुपधस्थधत हनुुभको छ भन ेवहााँहरुलाई सचूना 

गधदयनका धनधम्त र जानकारी गराउनका धनधम्त पधन म अनरुोि गनय चाहन्छु । हुप्सीकोटमा पैसा परेन हुप्सीकोट एकदम धवकाशल े

पछाधड परेको क्षेत्र हो र्ी कुराहरु  आइरहकेो धथर्ो । मलैे हुप्सीकोटमा खानेपानी परेको सडक सडक मत्रै एउटा त टेण्डर भएर 

गैसक्र्ा छ हुप्सीकोटधतर हुप्सीकोटको केन्र जोड्न ेसडकलाई मात्र ैधतन करोड पचास लाख परेको म जानकारी गराउन चाहन्छु 

। त्र्धत मात्रै होईन चार ठाउाँमा हामीले ढोरपाटन, गोरखाको िाच,े चनुलमु्री  र हुप्सीकोटलाई त्र्हााँ आधथयक धवपन्नता छ 

त्र्हााँको आधथयक सामाधजक धवकासका धनधम्त भनेर बजेट धवधनर्ोजन पधन गररएको छ । त्र्सो भको कारणल ेगदाय हपु्सीकोटमा 

धतन करोड पचास लाख हाम्रो धकताबको एक सर् चौि पेजमा छ र धसररर्ल नम्बर पधन छधधबस चौधतस हो त्र्ो हरेेर सम्बधन्ित 

माननीर्लाई जानकारी गराइधदन म हाधदयक अनुरोि गनय चाहन्छु । हामीलाई बस्नका धनधम्त ठाउाँ त चाधहएकै धथर्ो अधहले 

बजारमा पोखरामा कोठा भाडा पधन एकदम महङ्गो छ । हामीले कोठा पधन नपाईरहकेो धस्थधत छ । माननीर्ज्र्हूरुले जनु र्हााँ 

क्वाटरको व्र्वस्था गररधदए दखेी हुन्थ्र्ो पैसा त शहरी धवकासमा िेरैनै छुट्टाइएको रहछे एक एक अरब सिरी लाख रुधपर्ााँ 

छुट्टाउाँदा एउटा घर बस्ने ठाउाँ माननीर् जम्मा साठ्ठी जानाका धनधम्त धकन भएन भन्न ेप्रश्नहरु पधन आएको छ । म माननीर्लाई 

माननीर्ज्र्लूाई र्धत मात्र ैभन्न चाहन्छु र्ो हाम्रो आवश्र्कता हो र्सपाली एक अरब सिरी करोड रुपैर्ााँ छुट्टाउाँदा संसद गहृ 
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माननीर्हरु बस्ने ठाउाँ बनाउनका धनधम्त र्ोजना नपरेको  जानकारी म गराउन चाहन्छु । त्र्धत त्र्धत मात्रै होईनकी िेरै एउटै 

एउटै चौि सर् चौि सर् धत्रचाधलस र चौि सर् चौहिरमा उजाय सम्बन्िी एउटै बजेट उस्तै पर्र्ो भनेर माननीर्ज्र्हूरुले उठाउन ु

भएको धथर्ो म सौर्य उजाय जडानका धनधम्त चौि सर् धत्रचाधलस प्रदशे सरकारबाट धवधनर्ोधजत भएको रकम हो र चौि सर् 

चौहिरमा संघ सरकारबाट धवधनर्ोधजत भएको रकम हो र त्र्ो दईुटै सौर्य उजाय जडान गने कार्यमा लगाउन ेकुरा पधन म जानकारी 

गराउन चाहन्छु । नमनुा एधककृत बधस्त र जग्गा धवकास कार्यक्रम फरक फरक हो । त्र्सो भएको कारणले त्र्ो फरक फरक 

फरक फरक भएको हुदााँ फरक फरक धशषयकहरुमा बजेट धवधनर्ोजन भएको जानकारी गराउन चाहन्छु र माननीर्ज्र्हूरुबाट 

सडकका लाधग मआुधजा मआुधजा भन्ने कार्यक्रम आर्ो जनु सोह्र लाख रुधपर्ााँ मआुधजा धदनका धनधम्त छुट्टाईएको छ र्ो के 

हो भन्न ेकुरो जनु राख्नु भएको धथर्ो नपेाल सरकार र धवश्व वैंक बीच भएको सम्झौता अनुसार िाधमण सडक सदुृढीकरण 

आर्ोजना अन्तगयतको र्ोजना अनुसार जसले धनःशटुक रुपमा धनःशटुक रुपमा सडकका लाधग जग्गा प्रदान गछय उनीहरुलाई त्र्ो 

पास गनयका धनधम्त मालपोत सम्म आउनका धनधम्त धदने पााँच हजार रुधपर्ााँ हो । त्र्ो सोह्र लाख त्र्सरी छुट्टाइएको पैसा हो । 

र्ो पधन संघ सरकारबाटै हाम्रो र्ो  कार्यक्रम जनु िामीण सडक सदुृढीकरण आर्ोजना कार्यक्रम हाम्रो र्हााँ संचालन भरैहकेो 

छ र त्र्सका धनधम्त छुट्टाइएको रकम भएको जानकारी पधन गराउन चाहन्छु । व्र्धक्तगत परामशयका लाधग छुट्टाइएको साठ्ठी लाख 

रुपैर्ााँ त्र्ो त्र्ो परामशय धदने को हो साठ्ठी लाख खाने को हो भन्न ेजस्ता प्रश्नहरु  पधन एकदम तेधसयएका धथए र नपेाल सरकार 

धवश्व वैंक बीच भएको सम्झौंता अनुसार िामीण सडक सदुृढीकरण आर्ोजनाका लाधग  पधहटरै्नै र्ो राधखएको हो र र्ो 

व्र्धक्तगत परामशयदातालाई भकु्तानी धदनलाई र्ो पैसा राधखएको हो त्र्हााँ त्र्ो उनरेको पाररश्रमीक धदन ेहो । त्र्सो भएको कारणल े

गदाय र्ो साठ्ठी लाख साठ्ठी लाख त्र्स्तो गररएको हो । माननीर्ज्र्हूरुलाई म अनरुोि गनय चाहन्छु अधहले र्धतखरे म रोष्टममा 

उधभईरहाँदा र्हााँहरुल ेमलाई िेरै र्ोजनाहरु धदनुभर्ो । सब ैर्ोजनाहरु समावेश गनय सकेको भए त्र्ो राम्रो हुन्थ्र्ो होला मन्त्री 

भैसके पछी िरैे मान्छेहरुसंग अत्र्न्तै राम्रो सम्बन्ि हनु्छ होला भन्ने मलैे सोचेको धथए तर िरैे मान्छेहरु असन्तुधष्ट हनुुहुाँदोरैछ 

।सबैको र्ोजना शार्द परेको भए अंकमाल गरेर धहड्नु हुन्थ्र्ो होला आज हात धमलाउन पधन गाह्रो गाह्रो भको छ । मेरो ईच्छा 

र आकाकं्षा सब ैर्ोजना समावेश गन ेन ैधथर्ो तर मलै ेसधकन धकनभन ेहाम्रा आवश्र्कताहरु अत्र्न्तै िरैे धथए त्र्ो मध्र् ेपधन 

कधतपर् गरेरै दखेाउन ुपने धथर्ो । पानी दश वषय पछी खाने र्ोजना त बनाउन ुभएन दईु वषयमा बनाउन ेभन्नुभर्ो सडक धपच 

गने भन्नभुर्ो आज टेण्डर गनय हामी सक्दनै्थ्र्ौं र्धद सब ैर्ोजनाहरु समावेश गरेको भए आज र्ही वषय र्ो वषयको अन्तमा 

भौधतक पवूायिार मन्त्रालर्ले धकताब धनकाटछ कधत र्ोजना सम्पन्न भर्ो कधत खानपेानी  िारा हामीले बनार्ौ ाँ । कधत सडक 

बनार्ौ ाँ कधत धसञ्चाई गर्र्ौ ाँ हामी धनकाटद ैछौ ाँ । त्र्सो भएको कारणल ेगदाय सरकारल ेजनु एउटा नीधत तर् गर्र्ो कार्यक्रम 

टर्ार्ो त्र्ही अनुरुप बजेट धवधनर्ोजन गनुयपने बाध्र्ता भर्ो त्र्सका लाधग म पधन र्हााँहरुको सबकैो र्ोजनाहरु समावेश गनय 

नसकेकोमा दःुखी छु र म र्ो पधन भन्न चाहन्छुकी र्हााँहरुलाई छ जधटलताहरु दखेा पर्र्ो अत्र्न्त ैआवश्र्कता छ मन्त्रालर्लाई 

जानकारी गराउनहुोस मन्त्रालर् त्र्ो गााँठो फुकाउन  तर्ार छ भन्ने कुरो म राख्न चाहन्छु र हामी हामील ेर्ोजना धदाँदा धकन 

धकन पक्षपात गनुयपर्र्ो धकन पक्षपात गनुयपर्र्ो त्र्सो भएको कारणले पक्षपात भएको छैन धविी सम्मत तरीकाले र्ोजनाहरु 

छाधनएका छन् र आगामी धदनमा हामी सब ैधमलौ र अगाडी बढौं हामील ेछानेका आर्ोजना कार्ायन्वर्न राम्रोसंग गर्ौ भन ेर्ो 

गण्डकी प्रदशेको महुार र्ी आर्ोजनाहरुलनेै फेररधदन्छन ् । आधथयक समधृिधतर हामी लाग्छौ ाँ ।रोजगारी बढ्छ बाटो धहड्नलाई 

सहज  हुन्छ । पलु पलुेसाहरु तनय सहज हुन्छ र चाह े त्र्ो कृषीको क्षेत्रमा होस चाह ेपर्यटनको क्षेत्रमा होस ्चाह ेभौधतक 

पवूायिारको                                                                                                                                                                                                               

क्षेत्रमा होस र्ो कामहरु दधेखन्छन र जनताल ेसेवा र सधुविा पाउाँछ त्र्सो भएको कारणले म के सिा पक्ष के प्रधतपक्ष अब 

हामी सब ैधमलेर जाउाँ र्ही अनरुोि गद ैभोधलको धदनमा पधन र्ो प्रदशेलाई सनु्दर बनाउन समिृ बनाउन र र्हााँका जनतालाई 

सखु धदनका धनधम्त हामी सब ै धमटनुको धवकटप छैन धमलरेन ैपररवतयन गनय सधकन्छ। त्र्ो पररवतयन गन ेसन्दभयमा अधहलेको 



9 

 

भौधतक पवूायिार मन्त्रालर्ले पेश गरेको र्ोजना एकदम सही छन ्ठीक छन ्र्सले पररवतयन गछय र हामी सब ैकार्ायन्वर्नका 

धनधम्त लागौ ाँ धर्न ैअनुरोि गद ैकधतपर् माननीर्ज्र्हूरुले राख्नुभाका प्रश्नहरु आएननकी भन्न ेपधन लाग्न सक्छ सकेसम्म मलै े

समेट्ने प्रर्त्न गरेको छु । धर्न ैकुराहरु र्ो सम्माधनत सदनमा राख्द ैआफ्ना भनाई टुङ्गर्ाउछु ।हस त िन्र्वाद नमस्त े।                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                               

िाननीर् सभािुख  

माननीर् सदस्र्हरु, अबको छलफलमा धविेर्कको सामाधजक धवकास मन्त्रालर्संग सम्बधन्ित धवधभन्न धशषयकहरुमा छलफल 

हुने व्र्होरा अनुरोि गदयछु । छलफलमा भाग धलन चाहनुहुन ेसम्पणूय माननीर् सदस्र्हरुलाई छलफलको लाधग दश धमनेट समर् 

धनिायरण गरेको छु धनिायररत समर्धभत्र आफ्नो भनाई राख्नुहनु अनुरोि गदयछु । सवयप्रथम माननीर् सदस्र्, श्री मार्ानाथ 

अधिकारीलाई छलफलमा भाग धलन समर् धदन्छु ।  

िाननीर् श्री िार्ानाथ अधिकारी  

माननीर् सभामखुज्र्,ू हामी धवधनर्ोजन धविेर्कको मन्त्रालर् धपच्छेको छलफलमा सहभागी भरैहकेा छौ ाँ । आज सामाधजक 

धवकास मन्त्रालर्को छलफलमा म सहभागी बनेको छु । सामाधजक धवकास मन्त्रालर्को छलफलमा  सहभागी भैरहाँदा सामाधजक 

धवकास मन्त्री र त्र्स मन्त्रालर्का कमयचारी साथीहरुल ेउक्त मन्त्रालर्धभत्र पन ेधशक्षा, स्वास्थ्र्, त्र्सपछी र्वुा तथा खेलकुद, 

भाषा, संस्कृधत, श्रम तथा रोजगार, सामाधजक सरुक्षा र मधहला शशधक्तकरण लगार्तका धशषयकहरुलाई आिार बनाएर आगामी 

वषयको धवकास बजेटलाई अगाधड टर्ाउनु भएको छ । म मेरो तफय बाट हाम्रो दलको तफय बाट वहााँहरुले गनुयभएको मेहनतको 

धनधम्त वहााँहरुले बनाउनु भएको बजेटको धनधम्त हाधदयक िन्र्वाद ज्ञापन गनय चाहन्छु । र्ो बजेटलाई गत वषय अनुभवको अथवा 

कमयचारीको अथवा ऐन काननूको कधमका कारणल ेहाम्रो केही धढलाई भर्ो जधत धढलाई भएपधन हामील ेजे उपलधधि प्राप्त 

गनयको धनधम्त कोधशश गर्ौ धत सकारात्मक छन् र त्र्सले हामीलाई एउटा अनभुव पधन धदएको छ धशक्षा पधन धदएको छ । 

आिार पधन खडा गरेको छ गत वषयलाई हामीले एउटा आिार वषयको रुपमा स्वीकार गरेका छौ ाँ र आगामी वषय एक्सन इर्रको 

रुपमा धहजो बेश इएरको रुपमा अब एक्सन इर्रको रुपमा हामीले भनकेा छौं त्र्सकारणले अबका धदनहरुमा र्ो मन्त्रालर्ल े

चाल ुबनाएका र्ोजनाहरु कार्यक्रमहरु बलेैमा शरुु हुनछेन् र कार्ायन्वर्न हुनछेन् । र्सले धठक पररणाम अझ राम्रो पररणाम धदनेछ 

भन्न े कुरा म शभुेच्छा शभुकामना पधन व्र्क्त गनय चाहन्छु । सामाधजक धवकास मन्त्रालर्ले धशक्षा क्षेत्रमा एउटा महत्वपणूय 

कार्यक्रम अगाधड बढाएको छ । अधहल ेसम्म दशेमा रहकेो धशक्षा नीधत अधहल ेसम्म दशेमा रहकेो धशक्षाको पाठ्र्क्रम वा 

त्र्सको र्ोजना जे छ त्र्सले सही खालको व्र्वसार्मलूक वा धशपमलूक धशक्षा धदन सकेको छैन रोजगारमलूक धशक्षा धदन 

सकेको छैन र धशक्षा नीधतम ैपररवतयन गनुयपछय भनरे संघ सरकारल ेत्र्समा छलफल चलाईरहकेो मलै ेसनुेको छु । अत कस्तो 

धशक्षा नीधत आउाँछ हामीले खोजेको जस्तो धशक्षा नीधत आउाँन सक्छ धक सक्दनै त्र्ो त प्रधतक्षाको धवषर् छ  तर भरैहकेो 

धशक्षा नीधत धनर्मधभत्र रहरे धशक्षालाई सवयसलुभ र गणुस्तरीर् धशक्षा बनाउन पछय भनेर सरकारले जोड धदएको छ । भरैहकेो 

धशक्षाको धनर्म नीधत अन्तगयत रहरे धनर्मन गने अनगुमन गने र त्र्समा गणुस्तरीर् धशक्षा कसरी बनाउनु पछय भनेर ध्र्ान धदन े

भन्न ेकुरामा जोड धदएको छ । त्र्स्तै दईु वषयधभत्र र्ो प्रदशेलाई पणूय साक्षर प्रदशे पणूय साक्षर प्रदशेको रुपमा घोषणा गन ेकुरा 

गरेको छ र्ो एकदम सकारात्मक कुरा हो । पधहला पधहलाको जस्तो वकृ्षारोपण गन ेमन्त्री आउाँदा रुखका डाला काटेर बाटामा 

रोप्ने मन्त्री गएधस उखलेेर फाटने भन ेजस्तै साक्षर पणूय साक्षर बनाउन ेतरीका जधतवटा एनधजओ गाउाँधतर पसेपधन साक्षरको पणूय 

साक्षर भर्ो भन्न ेररजटट नआउने परम्परा धहजो दखेी छ अब बालवुामा पानी हाल ेजस्तो भर्ो धवगतमा जनु एनधजओ पधन 

त्र्ही पगु्न ेजनु संस्था पधन त्र्ही पगु्न ेसरकार पधन त्र्ही पगु्न ेतर पररणाम नआउने कधत प्रधतशत साक्षर छ भन्न ेपधन थाहा 
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नपाउने त्र्ो पररधस्थधत धवगतमा छ । त्र्सकारणले त्र्सलाई अन्त्र् गद ैपररणाममखुी नधतजामखुी ढङ्गले साच्चैनै साक्षर प्रदशे 

कागजको धहसाबल ेघोषणाको धहसाबले साक्षर प्रदशे हनै साच्ननैै अब अक्षर नधचनेका मान्छे अथवा भनौं न उमेरको धहसाबले 

सर् वषय काटेकालाई साक्षर बनाउन सधकन्छ सधकन्न अन्ठानधब ेधत बुढा खाडा बा आमालाई कधत साक्षर बनाउन सधकन्छ 

सधकन्न कोधशश त गनुयपर्र्ो तर जे होस हामीले बढी भन्दा बढी प्रधतशत साक्षर बनाउन े धहसाब ल ेर्थाथय साक्षर बनाउने 

धहसाबले काम भर्ो भन ेपणूय साक्षर प्रदशे बनाउन ेघोषणा गने दईु वषयधभत्र गन ेघोषणा गन ेकार्यक्रम पधन अत्र्न्त सकारात्मक 

छ । र्ो आवश्र्क कुरा हो म र्सको धनधम्त सामाधजक धवकास मन्त्रालर्लाई िन्र्वाद पधन  धदन चाहन्छु । हामील ेजनु बनाउने 

गरेको अथवा हाम्रा धशक्षाल ेबेरोजगारमलूक रोजगारमलूक होईन बेरोजगार उत्पादन गन ेथलो बन्र्ो । धबगतको धशक्षा प्रणाली 

वा धशक्षालर्हरुल ेबरेोजगार उत्पादन गन ेथलो बन्र्ो त्र्सकारणल ेअधहल ेहाम्रो आवश्र्कता अनुसारको दक्ष जनशधक्त प्राप्त 

भएन भधन्न कुरालाई महशशु गरेर गण्डकी प्रदशेको सामाधजक धवकास मन्त्रालर्ल ेगण्डकी प्राधवधिक प्रधतष्ठान स्थापना गने 

कुरा टर्ाएको छ । र्ो एकदम सकारात्मक कुरो छ र्ो हाम्रो आवश्र्कताको कुरा हो । हाम्रो आवश्र्कताको कुरा हो र्ो 

समर्को पधहचानको कुरा हो त्र्सकारणल ेतो गण्डकी प्राधवधिक प्रधतष्ठानको कामलाई कार्ायन्वर्नको कामलाई धछटो भन्दा 

धछटो धतब्र गधतमा पखरे धढलो गरेर होईन धतब्र गधतमा र्सलाई स्थापना गने कार्ायन्वर्न गनेधतर जानपुछय र्ो कुरा पधन सकारात्मक 

छ भन्ने कुरा म ठान्दछु । दगुयम र धहमाली क्षेत्रमा सातवटा सामदुाधर्क धवद्यालर्लाई आवाधसर् धवद्यालर् बनाउन ेछधिस वटा 

धनवायचन क्षेत्रका माध्र्धमक धवद्यालर्हरुलाई एउटा एउटा कधम्तमा एउटालाई धवशेष धवद्यालर्को रुपमा अगाधड बढाउन ेमातभृाषा 

र ऐधच्छक माध्र्धमक धवद्यालर्मा ऐधच्छक धवषर् कृधष जधडबुटी लगार्तका ऐधच्छक धवषर्हरु अगाधड बढाउन ेबाल धवकाश 

केन्रहरुको स्तरोन्नधत गने लगार्तका धशक्षा क्षेत्रमा राम्रा कार्यक्रमहरु अगाधड टर्ाएको छ । कुरा िेरै हाम्रा हाम्रो हामी अधहल े

हाम्रो चलन के छ भन ेकुरा िरैे काम थोरै छ काम िेरै कुरा थोरै गने ढङ्गल ेअब हामी जानपुछय । जे भनेका छौ ाँ जे कुरा 

टर्ाएका  छौ ाँ त्र्सलाई व्र्वहारमा कार्ायन्वर्न गनय सक्र्ौ ाँ भन ेवास्तवमा पररणाम दधेखन्छ । गण्डकी प्रदशे सरकारको सामाधजक 

धवकास मन्त्रालर्ले धशक्षा क्षेत्रमा गरेको पररणाम दधेखन्छ । र्ो काम सधह ढङ्गल ेकार्ायन्वर्न होस ्म र्ो सझुाव राख्न चाहन्छु 

। स्वास्थ्र् क्षेत्रमा पधन उसले सवयसलुभ र गणुस्तररर् धशक्षाको स्वास्थ्र्को रुपमा जोड धदएको छ । कधम्तमा स्वास्थ्र् धबमा 

आिारभतू स्वास्थ्र् सेवा र स्वास्थ्र् सचेतना जगाउन ेकुरा गरेको छ पाठेघर खस्न ेलगार्तका अरु िरैे धदघय रोगीहरुको धशधवरहरु 

ठाउाँ ठाउाँमा खडा गरेर त्र्सलाई स्वास्थ्र् उपचारको कुरा गरेको छ खोप कोषलाई अगाधड बढाएर सब ैठाउाँमा खोपर्कु्त बनाउन े

कुरालाई प्राथधमकता धदएको छ । पवयत, म्र्ाग्दी, स्र्ाङजा, गोरखा, लमजङुमा डाईलोधसस सेवा मगृौला धपधडतहरुलाई डाईलोधसस 

सेवा अगाधड बढाउने कुरा गरेको छ ।र्ो एकदम सकारात्मक छ  डाईलोधसस सेवा नपाएर पोखरामा मधणपाल अथवा गण्डकी 

प्रदशेमा गण्डकी अस्पतालमा पाउन पधन कधठन भएर लाईन लाग्न पन ेकधठन हुन ेर मगृौला धपधडतहरुल े िरैे धपडान ैबोि 

गरररहनुपन ेजनु अवस्था धथर्ो त्र्सको लाधग धवकेन्रीत गरेर र्ी धजटलाहरुमा डाईलोधसस सेवा टर्ाउन ेकाम गरेको कुरा 

सकारात्मक छ । म िन्र्वाद धदन चाहन्छु प्रशंशा गनय चाहन्छु । त्र्स्तै मानव सेवा आश्रम जेष्ठ नागररक धदवा सेवा विृाश्रम 

लगार्त हामी ठाउाँ ठाउाँमा दखे्छौ ाँ सहर्ोग नपाएर जेष्ठ नागररक सेवा व्र्वधस्थत नभएको मानव सेवा आश्रम भएर पधन सहर्ोग 

नपाएको त्र्स्तै गरेर विृाश्रमल ेसहर्ोग नपाएको अवस्था छ र्सलाई पधन उसले प्राथधमकतामा राखेको छ । दगुयम क्षेत्रमा जहााँ 

गररबी छ जहााँ औषिी उपचार अथवा अस्पतालको व्र्वस्था प्रर्ायप्त छैन त्र्स्तो ठाउाँमा अधहले पधन एर्र धलधफ्टङको व्र्वस्था 

गरेर तुरुन्ता तुरुन्त ैजहााँ समस्र्ा छ तुरुन्ता तुरुन्त ैएर्र धलधफ्टङको व्र्वस्था गरेर उधनहरुलाई धपधडत सतु्केरी होस ्वा अरु त्र्स्ता 

अधल गधम्भर खालका रोगीहरुलाई एर्र धलधफ्टङको जनु व्र्वस्था गरेको छ र्ो राम्रो छ र मधहला तथा बाल अस्पताल प्रदशे 

धभत्रका धजटला अस्पतालको स्तरउन्नधतको कुरा गरेको छ । र्वुा तथा खलेकुदमा प्रदशे खेलकुद एकेडेमीको कुरा गरेको छ । 

एक थान एक खले मैदान सहलगानीम ैस्थानीर् तहको सहलगानीमा लगानीमा कुरा गरेको छ र्धद र्ो हामीले कार्ायन्वर्न गनय 
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सक्र्ौ ाँ भने वास्तवमा र्सले र्वुा क्षेत्रलाई पधन  एउटा प्रभाधवत गनय सक्छ र अन्तरायधष्ट्रर् धक्रकेट मदैान र गलफोसयको धनमायणको 

कुरा छ हाई अधटटच्र्डु टे्रधनङ सेन्टरको कुरा छ र्वुा लधक्ष्र्त चनुौंधतकोषको कुरा छ र र्वुा नीधत बनाउन ेकुरा छ । अधहल े

र्वुा नीधत र्वुाहरुलाई कसरी पररचालन गने र्वुाहरुलाई कसरी रोजगारी धदन ेर्वुा नीधत के हो र्वुा सम्बन्िी नीधत के हो 

कसरी र्वुाहरुलाई रोजगारीमा टर्ाउन सधकन्छ दशे धवकासमा सहभाधग गराउन सधकन्छ र्वुाहरुलाई आशावादी बनाउन सधकन्छ 

भन्न ेसन्दभयमा अन्र्ौंल छ त्र्सबारे र्वुा नीधत धनर्म बनाएर अगाधड बढ्न े कुरालाई उदघोष गरेको छ र्ो एकदम मलाई 

िन्र्वाद धदन चाहन्छु । सकारात्मक कुरा छ भाषा साधहत्र् संस्कृधतको संरक्षणको धनधम्त प्रज्ञा प्रधतष्ठानको कुरा स्थापना गन े

कुरा घोषणा गरेको छ कार्यक्रममा टर्ाएको छ । सही भाषा िमय संस्कृधतको जेगनेाय गनयको धनधम्त बहु सांस्कृधतक िामको कुरा 

गरेर ठाउाँन ैधकटान गरेर र्ोजना अगाधड सारेको छ । धवधशष्ट र्ोगदान गरेका प्रदशेधभत्र रहकेा धवधभन्न धविामा धवधशष्ट र्ोगदान 

गरेका मान्छेहरुको सम्मान गने कार्यक्रम गरेको छ । अधहले हामीले कामकुरो त गन ेतर मान्छेको र्ोगदानलाई उधचत मटूर्ाङ्कन 

नगने आफूले मात्र ैर्ोगदान गरेको भन्ने अरुले गरेको र्ोगदानको मटूर्ाङ्कन नगने त्र्ो पररपाटी पधन छ । आफूल ेमात्रै गरेको 

अरुले नगरेको अरुले गरेको 

नदखे्ने परम्परा पधन छ त्र्ो परम्परालाई तोडेर कधम्तमा र्ो प्रदशेधभत्र रहकेा धवधभन्न क्षेत्रमा धवधशष्ट र्ोगदान गनेहरुलाई सम्मान 

गने उधनहरुको मटूर्ाङ्कन गन ेपररपाटीलाई स्थाधपत गनय कोधशश गरेको छ त्र्ो कुरा अझ व्र्वधस्थत रुपल ेअगाधड बढोस भन्न े

म सझुाव राख्न चाहन्छु । लामो र छोटो अवधिको धसपमलूक ताधलम उद्यमधशलता ताधलम र्वुाहरुलाई उद्यमधशलताको ताधलम 

श्रम सम्बन्िमा उद्यमधशलता ताधलम गरेर स्वरोजगार उत्पादन गने कुराहरु  अगाधड बढाएको छ र जोधखममा परेका मधहलाहरुलाई 

अथवा अरु धपधडतहरुलाई पनुयस्थापनाको कुरा र बाल मैत्री बजेट अधहल ेबालमतै्रीपणूय बजेटको कुरा गरेको छ सावयजधनक 

पवूायिारहरुलाई अपाङ्गमैत्री बनाउन ेजे जे भौंधतक पवूायिारहरु बन्छन धवकास धनमायणका जे जे भौंधतक पवूायिारहरु बन्छन धत 

सबैमा अपाङ्गमतै्री बनाउन ेकुराहरु जोड धदएको छ । गणतन्त्र स्मारक बनाउने  बसनु्िरा बसनु्िरा पाकय मा गणतन्त्र स्मारक 

बनाउन ेपोखरामा भनरे र्ो उद्घोष पधन गरेको छ । र्ी आधद कार्यक्रमहरु जे सामाधजक धवकास मन्त्रालर्ल ेअगाधड सारेको छ 

र्ी सकारात्मक छन ्म मरेो पाटीको तफय बाट मरेो दलको तफय बाट मरेो तफय बाट हाधदयक समथयन व्र्क्त गनय चाहन्छु । र्सलाई 

साउन एक गतबेाट आधथयक वषय शरुुवातदखेी नै कार्ायन्वर्न गन ेकुरामा ध्र्ान धदनपुछय पखेर बस्ने जेठलाई पखयन ेअसारलाई 

पखयन ेगररर्ो भने फेरी पधन कार्ायन्वर्न हुाँदनै। कुरा राम्रा तर व्र्वहारमा कार्ायन्वर्न नहनुे हामी सबैको धचन्ताको धवषर् छ । 

संघ सरकारल ेधवधभन्न ऐन धनर्म कानूनहरुलाई व्र्वधस्थत नगन ेसावयजधनक खरीद ऐनलाई पररमाजयन नगन ेर्ी आधद कारणले 

अधहले पधन हामी त्र्ताधतरै औलंो ठडाएर बसीराछौ ाँ अब त्र्ताधतर औलंो ठडाएर होईन हामीले आफ्नो कामलाई धतब्र 

गधतकासाथ काम गने र प्रदशे सरकार छ प्रदशे सरकारल ेगछय अब र्ो प्रदशेमा धवकास हुन्छ  तपाईहंरु धनराश हुन ुपदनै हामी 

धमलरे काम गछौ भन्ने सन्दशे अगाधड बढाउनु पछय र पररणाममखुी नधतजामखुी कार्यक्रम अगाधड बढाउनपुछय भन्ने ठान्दछु । 

अन्तमा म भन्न चाहन्छु धवधभन्न माननीर्हरुले धवधभन्न व्र्धक्तहरुल ेमाननीर्हरुल ेआ-आफ्नो िारणा राख्नुभो र्ो सदनमा राख्ने 

ठाउाँनै हो । आलोचना धटप्पणी राख्ने ठाउाँन ैहो सझुाव राख्न ेठाउाँनै हो । शलैी आ-आफ्नो हो त्र्सकारणल ेम भन्न चाहन्छु 

हाम्रो प्रदशे गण्डकी प्रदशे हामी धवकाश समधृि र सशुासनका धनधम्त धमलेर सहकार्य गरेर अगाधड बढेका छौ ाँ । प्रमखु प्रधतपक्षल े

जनु धजम्मेवार प्रमखु प्रधतपक्षको भधूमका धनवायह गरररहकेो छ म वाँहाहरुलाई िन्र्वाद धदन चाहन्छु । सही प्रधतपक्षका साथीहरुलाई 

पधन िन्र्वाद धदन चाहन्छु आगामी धदनमा पधन धवकास समधृि र सशुासन हाम्रो साझा एजेण्डा हो । साझा एजेण्डा भएको 

हुनाले हामी छलफल गरेर बहस गरेर फेरी पधन सहकार्य  

(सभामखु – माननीर् सदस्र् समर् सधकर्ो) 
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सहमधतका साथ अगाधड बढौ ाँ गण्डकी प्रदशे समिृ प्रदशे हुन ेकुरामा सधुनधश्चत छ हामी धमटर्ौ ाँ भन ेत्र्ो सम्भव छ र्ी कुरा 

म राख्न चाहन्छु । िन्र्वाद ।     

िाननीर् सभािुख  

माननीर् सदस्र्, श्री धबन्द ुकुमार थापालाई छलफलमा भाग धलन समर् धदन्छु ।  

िाननीर् श्री धबन्त्दु कुिार थापा  

 सभामखु महोदर्, आज हामी २०७६/०७७ को र्ो बाधषयक आर् व्र्र् धववरण  बजेट सन्दभयमा र्ो सामाधजक धवकास 

मन्त्रालर् अन्तगयतको धशषयकमा हामी छलफलमा जधुटराखेका छौ ाँ । सवयप्रथम म एउटा माननीर् मनकुमारी गरुुङज्र्कुो धपता 

नरबहादरु गरुुङज्र्कूो र्ही २०७६ आषाढ ११ गत े धनिन भएको छ म वहााँ प्रधत  हाधदयक समवेदना व्र्क्त गनय चाहन्छु र 

वहााँको शोक सन्तप्त पररवार प्रधत िैर्य िारण गने क्षमता ईश्वरल ेधदओस भनेर प्राथयना पधन गनय चाहन्छु । सभामखु महोदर्, 

र्ो   २०७५/७६को जनु वाधषयक बजेट छ र्ो सामाधजक धवकास मन्त्रालर् अन्तगयत हामी आज छलफलमा जधुटराखेका छौ ाँ । 

मैल ेअधघटलो पटक पधन र्ो सम्माधनत सदनमा व्र्क्त गरेको धथए र्सपाली पधन र्ो सामाधजक धवकास मन्त्रालर् अन्तगयत पन े

जधत पधन धशषयकहरु छन्  धशक्षा, स्वास्थ्र्, खलेकुद अधघटलो वषय र र्ो वषय पधन मलैे मरेो धनवायचन क्षेत्रमा मलैे मन्त्रीज्र्लू े

माग भए अनुसारको र्ोजनाहरु मलै े आफैल े पेश गरेको धथए । र्सपाधल  मलै े परेको दधेखन र मन्त्रीज्र्लू े भधन 

राख्नभुाछ आश्वासन धदनुभाछ की अब र्ो जनु धशषयक नखलुेको बजेट छ र्ो बजेट खोटने बलेामा त्र्ो पोका खोटने बलेामा 

अब तपाईहंरुको सम्बोिन र्थासक्र् हुन्छ भन्न ुभाछ । अब र्ो दईु चार लाख दश धबस लाखको बजेट धदएर अधहल ेसम्म 

र्ो कुनै पधन मन्त्रालर्बाट मलैे धदएका र्ोजनाहरु परेका छैनन् र अब र्ो सामाधजक धवकास मन्त्रालर्बाट र्ो एउटा दईुटा 

र्ोजनाहरु परेर  र्ो र्ो र्ो काश्की क्षेत्र नम्बर दईुको दईुलाई एउटा धबटुलो बनाउन ेके जठुो बनाउन ेमात्र नहोस ्भन्न ेम अनुरोि 

गनय चाहन्छु र अधघटलो वषय पधन माननीर् मन्त्रीज्र्कूो धवधभन्न धवद्यालर्हरुबाट एउटा धवद्यालर्बाट मन्त्रीज्र्लूे केही एउटा 

नोधमनल रकम स्कूललाई राख्नभुाको धथर्ो मेरो धनवायचन क्षते्रमा र वहााँले धबन्द ुमाननीर्ज्र्लूाई पधन अब र्सो फोन गनुयसन 

ररक्वेस्ट गनुयस भधन्न कुराहरु आर्ो र वहााँहरुल ेफोन पधन गनुयभो र त्र्सैलाईनै धठक छ हुन्छ भन्नी कुराहरु गरे र त्र्ो र्सरी र्ो 

अधलकधत राजनधैतक एउटा बठ्र्ाई भनौंकी अथवा चतुर्ायई भनौं र्स्तो खालको अबको बजेटमा त्र्ो खालको नआओस 

धकनभन ेदखेी र्ो हामीलाई कुन स्कुलमा र कुन धशषयकमा कुन स्कुलको कुन धशषयकमा आवश्र्कता छ त्र्हााँको आवश्र्कता 

छ भधन्न कुरा माननीर्ज्र्हूरुलाई बढी थाहा हुन्छ मन्त्रीज्र्लूाई भन्दा पधन मन्त्रीज्र्लू ेआफैले र्ो स्कुललाई ल र्धत धदन्छु भनेर 

अधन फेरी माननीर्ज्र्कूो एउटा म्र्ान्डेट धलदाखेरी त्र्ो अधलकधत अधल चलाखीपणूय हो जस्तो मलाई लाग्छ त्र्सै गरेर र्ो 

अधघटलो वषय र्ो जनु धवधशष्टकृत अस्पताल र त्र्सपधछ र्ो प्रदशे स्तरीर् धवश्वधवद्यालर्को लाधग भनेर जनु जग्गा प्राधप्तको 

कुराहरु आईराखेको धथर्ो र्ो हररर्ोखकय  अस्पतालमा चार सर् रोपनी मध्र् ेकेही जग्गाहरु धलन ेर त्र्सपधछ र्ो बलेचौताराको 

बेलचौतारामा प्रदशे धवश्वधवद्यालर् बनाउन ेभनेर जग्गा प्राधप्त कुरा कहााँ पधुगराखेको छ त्र्सको म मन्त्रीज्र्संूग त्र्सको जवाफको 

मैल ेअपेक्षा राखेको छु । त्र्ो कहााँ सम्म पधुगराखेको छ भन्नी कुराको लाधग र र्स्तो कुराहरुमा त्र्ो जनु  हामील ेधवज्ञ समहूहरु 

मनोधनत गछौ ाँ धवज्ञ समहूहरु राख्छौ ाँ र्समा अधलकधत समावशेी र त्र्ो धवषर्मा अधलकधत दख्खल भएको व्र्धक्तत्वहरु धवज्ञहरु 

राख्दाखेरी राम्रो हनु्छ भन्न ेमलाई लाग्छ त्र्धतखरेको त्र्ो धवज्ञ समहूमा एकजना र्ो मटुुरोग सम्बधन्िको धवशेषज्ञ डक्टर मािव 

धतवारी हुनहुुन्थ्र्ो वहााँल ेमलाई मसंग अधलकधत गनुासो पधन गररराख्नभुाको धथर्ो । म कताबाट कसरी परे त्र्ो धवज्ञ समहूमा 

मलाई थाहा भएन र मलाई काम गनय पधन अधलकधत अप्ठेरो भर्ो । म र्तैधतरको हो भनरे शार्द राख्नभुा होला मन्त्रीज्र्लूे र्ो 
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मलाई अब अधलकधत अप्ठेरो महशशु भाछ भधन्न कुरा पधन गनुयभर्ो । र्स्ता  कुराहरुमा धवज्ञताहरु राख्न ेकुराहरुमा र्ो त्र्ो 

क्षेत्रमा धवज्ञता हाधशल गरेको राम्रो मान्छेलाई राख्दाखेरी र समावेशी धहसाबल ेराख्दाखरेी राम्रो हुन्छ भन्न ेमलाई लाग्छ। सभामखु 

महोदर्, पेज नम्बर म २६५को क्रम संख्र्ा ३६२९ धतर जान चाहन्छु। त्र्हााँ सम्भाव्र्ता अध्र्र्न भनेर नौ करोड राधखएको छ 

र्त्रो ठूलो रकम कुन कुराको सम्भावना सम्भाव्र्ता अध्र्र्नको लाधग हो कुन धशषयकमा हो भन्न ेकुरा खलुाइएको छैन र्स्ता 

धकसीमका धशषयक नखलुाइएका रकमहरु राख्दा खेरी अब र्ो मन्त्री मन्त्रीज्र्कूो अधलकधत स्वधववेकीर् अधिकार बढी हनुे र 

आफ्ना मान्छेहरुलाई आसेपासेहरुलाई मत्र ैत्र्ो बजेटहरु खचय गनय सधकने सम्भावना अथवा र्सबाट अधलकधत धवकृधत बढ्न े

सम्भावना दधेखएको छ। र्स्ता कुराहरुमा धशषयक खोलेरै आईधदर्ो भनेदखेी र्ो धशषयकमा र्धत र्धत रकम भन्न ेखालको आईधदर्ो 

भनेदखेी राम्रो हनु्थ्र्ो भन्न ेहाम्रो अपेक्षा हो र िेरै हामीले र्ो धशषयक नखलुकेा बजेटहरु आउनु हदुनै भनरे हामील ेिेरै मतलब 

धवरोि गर्र्ौं । र्द्यधप र्ो वषय पधन र्ो मन्त्रालर्मा सामाधजक धवकास मन्त्रालर्मा त्र्ो धशषयक नखलुेका िरैे बजेटहरु परेका 

छन् । र्सलाई आउाँदो वषयहरुमा र्सलाई एडे्रस गनुयपछय भन्ने मलाई लाग्छ । त्र्स्त ैगरेर पेज नम्बर २६४ को क्रमसंख्र्ा ३६७० 

मा राधष्ट्रर् र्वुा पररचालन कार्यक्रम अन्तगयत राधष्ट्रर् धवकास स्वंर्सेवक सेवा भनरे ३ करोड २४ लाख १२ हजार छुट्टाइएको 

छ। र्ो राधष्ट्रर् धवकास स्वंर्सेवक सेवा भनेको र्ो कस्तो खालको राधष्ट्रर् र्वुा पररचालन कार्यक्रम हो र्ो अधलकधत प्रष्ट 

भएन। हाम्रो दलको नेता ज्र्लू ेपधन र्ो धवषर्मा पधहला पधन धजज्ञासा राख्नभुाको धथर्ो। र्ो अब कस्तो खालको र्वुा जस्ता 

खडा गने हो कस्तो बनाउाँन खोधजएको हो र्ो कुरा पधन मन्त्रीज्र्बूाट आओस भन्ने म चाहन्छु। त्र्स्तै गरेर र्ो क्रमसंख्र्ा 

३६९१ पेज नम्बर २६६ मा धशक्षक ताधलम भनेर २ करोड ९४ लाख २३ हजारको बजेट छुट्टाइएको छ। अब र्ो पधन र्ो 

मन्त्रीज्र्कूोनै बढी स्वधववेधकर् अधिकार रहने हुन्छ र्समा पधन कस्तो धकसीमको ताधलम धदन ेधशक्षकहरुलाई कहााँ धदने कुन 

स्कुललाई धदन ेकोलाई नधदन ेको को मान्छे राख्न ेभन्न ेकुराहरु पधन र्सले गदाय खरेी अधलकधत अधल बढी धवकृधतहरु आउाँछ 

भन्न ेहाम्रो मान्र्ता हो र र्सपाधलको र्ो ०७६/०७७ को बजेटमा हामील ेिेरै बारम्बार हामील ेभन्द ैआएका धथर्ौ ाँ । र्ो प्रदशे 

र प्रदशे सरकार र स्थानीर् सरकार बीचको समन्वर् भएन र्सले गदाय खरेी हामी धवकास धनमायणमा अधलकधत पधछ परेका छौ ाँ। 

र्सलाई समन्वर् गनुयपछय भन्न ेमलाई हामीले पधन िरैे कुराहरु उठार्ौ ाँ  र र्सपाधलको बजेटमा प्रदशेको गण्डकी प्रदशेको बजेट 

र पोखरा महानगरको बजेटको असाध्र्ै िरैे तालमले धमलेको मैल ेपाएको छु। र्ो बजेट अधलकधत पाटीमखुी र आफ्नो पाटीका 

साथीहरुलाई चनुावमा अधल बढी प्रभाधवत गनय सक्ने धकसीमका गरेर र्ो समन्वर्ात्मक धहसाबबाट गएको हामीले पाएका छौं 

। अधहले महानगर  मा पधन कािेंसको हाम्रो वडा अध्र्क्षहरु आन्दोलनमा लाधगराख्न ुभएको छ। वहााँहरु पधन र्ो बजेटमा 

असाध्र्ै काखा र पाखा भर्ो अब धवभदे भर्ो भनरे वहााँहरु पधन अगाधड बधढराख्नुभाको छ प्रदशेमा पधन हामी त्र्सरीन ैएउटा 

धवरोि गररराखकेो बजेटको धवरोि गररराखेको अवस्था छ। र्ो धवरोिको लाधग धवरोि होईनकी अब वास्तवम ैवाधस्तवकता के 

हो भनरे बुझ्नको लाधग पधन म मन्त्रीज्र्हूरुलाई अनुरोि गछुय र र्ो पवूायिार मन्त्रीज्र्लू ेअधहल ेर्ो सदनमा उठेका सवालहरुमा 

अधलकधत जवाफ धदन ेक्रममा सम्बोिन गन ेक्रममा िेरै कुराहरु राख्नुभाको छ म वहााँलाई हाधदयक हाधदयक िन्र्वाद पधन धदन 

चाहन्छु र र्ो वहााँले मागरे हामीले धदएको र्ोजनाहरु वहााँले हामीलाई भनेको के हो भन ेखानेपानी र धसञ्चाईको टर्ाउनुस अरु 

अरु अधल गाह्रो छ अधटल नपनय सक्छ भन्न ेकुरा गनुयभाथ्र्ो । खानेपानी र धसञ्चाईको पधन मैल े२६ वटा धदएको मध्र्ेमा 

एउटा पधन र्ोजना परेको छैन म फेरी पधन मन्त्रीज्र् ूको लाई अनुरोि गनय चाहन्छु । कुन र्ोजना २६ वटा र्ोजना मध्र्े कुन 

एउटा र्ोजना परेको छ त्र्ो मलाई बताइधदनहुुनको लाधग पधन अनुरोि गछुय र फेरी मखु्र् मन्त्रीज्र्लू ेपधन त्र्ो २६ वटा र्ोजनाहरु 

हरेेर त्र्ो मध्र् ेकेही त सम्बोिन गनुय पछय भनेर मन्त्रीज्र्लूाई तोक आदशे पधन लगाउाँदा खरेी पधन एउटा पधन र्ोजना परेको छैन 

जबकी सब ैधनवायचन क्षते्रमा र्ोजनाहरु परेका छन् भनरे मन्त्रीज्र्लू ेभखयरै सदनमा भधनराख्नुभाको  छ । र्ो कुराको पधन मन्त्री 

अब भौधतक पवूायिार मन्त्रीलाई म धवनम्रताका साथ अनुरोि गनय चाहन्छु । मलैे धदएका र्ोजनाहरु वहााँले मागेर मलैे धदएको 
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र्ोजनाहरु मध्र् ेकुन ैपधन एउटा  कुनै पधन मन्त्रालर्बाट परेको छैन र्ो कुरा म सदन सम्माधनत सदन समक्ष जानकारी गराउाँद ै

मेरो आफ्नो भनाई र्ही टुङ्गर्ाउछु । िन्र्वाद जर् नपेाल । 

िाननीर् सभािुख  

माननीर् सदस्र् श्री कृष्ण थापालाई  छलफलमा म भाग धलन समर् धदन्छु ।  

िाननीर्  श्री कृष्र् थापा 

माननीर् सभामखु महोदर्, धवधनर्ोजन धविेर्क २०७६को सामाधजक धवकास मन्त्रालर् अन्तगयत मैले छलफल गनय गैरहकेो छु 

र मलैे र्ो दश धमनेटको समर् पधन लाग्छ प्रर्ोग गधदयन होला धकनभन ेर्ो नर्ााँशधक्त पाटील ेत भागै धलएन अब धकन नधलन ु

भएको भनेर मैल ेवहााँलाई सोध्दा वहााँल ेभन्नुहुन्थ्र्ो दईुको एक पधन हुन्न र एकको धतन पधन हनु्न त्र्सैल ेधकन टर्ाउधन भनेर 

भन्नुहनु्थ्र्ो । अब मलै ेर्हााँ कुरा गरे पधन त्र्ही त हुनेहोला शार्द र्ो हाउसले पधन त्र्ही अनभुधूत गरेर होला र्हााँ शरुु गन े

बेला  कररब कररब हामी २५ जना धथर्ौ बहुमत पधन धथएनौ जस्तो लाग्छ । र्सैले गदायखेरी मलैे र्हााँ त्र्धत िरैे छलफल गनय 

चाहन्न र मैल ेसामाधजक धवकास मन्त्रालर्संगका केही छलफलहरु सन्दभयमा प्रदशे माधमला सधमधतल ेसामाधजक धवकास 

मन्त्रालर्संग २०७५को आधथयक वषयको बजेटको धवषर्मा छलफल चलेको धथर्ो । छलफल चटदाखेरी कररब कररब त्र्ो 

मन्त्रालर्को १६% जधत बजेट खचय भएको धथर्ो र बााँकी बजेट कुन ैपधन खचय भएको धथएन । एक मधहना पधहले अब र्ो एक 

मधहना पधछ िरैे प्रगधत कधत गर्र्ो मलैे ठ्र्ाक्कै रेट पधन हरेरनछु त्र्ो पधन धलएनछु हनै अझ िरैे भए डबल परसेन्ट गरेर त्र्ही 

धतस बधिस परसेन्ट परु्र्ाएको होला भन्न ेमलाई लाग्छ । मलाई लाग्छ जब कुनै पधन खचय हुाँदनै भन ेत्र्ही खचय नहुन ेतररकालनेै 

सम्बधन्ितलाई बािक गछय मैल ेर्ो कुरा भन्न चाहन्छु  र र्ो अधहल ेहाम्रो दशेमा सबभन्दा ठूलो समस्र्ा भनेको धशक्षा र 

स्वास्थ्र्मा ठूलो समस्र्ा छ त्र्समा पधन माधफर्ाहरुको समस्र्ा छ आज धबरामी भएर गए माधफर्ाकै चङ्गलुमा पररन्छ । 

स्वास्थ्र् उपचार गनय गए माधफर्ाहरुकै चङ्गलमा पररन्छ । धशक्षा हामीले हनेे हो भन ेसामदुाधर्क धवद्यालर् त अब कररब 

कररब िरासार्ीम ैछौं  र २१३१ वटा धवद्या धटचर भएको ठाउाँमा चाधलस जाना पधन धवद्याथीहरुको संख्र्ा छैन तलेे गदायखेरी 

मलाई लाग्छ र्ो मन्त्रालर्को र्ो बजेटले र्ो शैधक्षक माधफर्ा र स्वास्थ्र् माधफर्ालाई धनर्न्त्रण गनय सक्ने धकसीमको र्हााँ 

उटलेधखत छैन जस्तो मलाई लाग्छ र आकोधतर र्ो अवण्डा बजेटहरु छ मलाई लाग्छ सामदुाधर्क धवद्यालर् पाधलका स्तरको 

खेलकुदहरु सांस्कृत िामहरु केकेहरु छन ्र र्लाई मलाई लाग्छ कार्ायन्वर्नको पाटोलाई अधल बढी बेसी पारदधशयमखुी बनाउन 

आवश्र्क छ र म भन्न चाहन्छु र र्ो मन्त्रालर्को सबभन्दा कमजोर पाटो मलैे के दधेखरहकेो छु त भन ेर्ो िेरै धचजहरुसंग 

समेधटएको िेरै शधदहरुसंग र्ो शधदजालमा होधमएको जस्तो मलैे दखे्छु जस्तै ताधलम अनुसन्िान तर्ारी व्र्वस्थापन कार्यशाला 

अनुसन्िान प्रधशक्षण परामशय अध्र्र्न भनेर र्सका िेरै धशषयकहरु राखरे  र्ो ताधलममखुी बनाईएको छ जस्तो मलाई लाग्छ 

एक दईुवटा ताधलममा पधन सहभागी भाको छु । अधटल बुढो बुढो मान्छे आर्ो भन ेमलै ेिेरैबरे धटधक्दन म बुढो भएको छु 

भनेर भन्छ अधन धबचै उठेर जान्छ अधन अधटल टाढाको मान्छे आएछ भन ेधढलो आउाँछ अधन त्र्हााँ बस्दनै र नबसेपधछ अधन 

फेरी र्स्सो केही बुझ्ने हुन्छधन सेतो कागजमा त्र्ो बलेा आउाँछ र जान्छ तेटले गदायखेरी मलाई के लाग्छ त भन ेर्ो वास्तवमा 

ताधलमको ताधलममैखुी मात्र भएको छ र्ो वास्तवमा लाभाधन्वतमखुी हनु सधकरहकेो छैन धकनभने जस्तो लाग्छ मलाई लाग्छ 

र्ो िेरै अंश र्ो बजेटले र्ी धशषयकहरुले समटेेको छ जस्तो लाग्छ मलाई त्र्ो कटौधत गदाय उपर्कु्त हुन्छ जस्तो लाग्छ ।िन्र्वाद 

।  

िाननीर् सभािुख  
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माननीर् सदस्र् श्री जनुा दवेी नपेालीलाई  छलफलमा भाग धलन समर् धदन्छु ।  

िाननीर् श्री जुना देवी नेपाली 

माननीर् सभामखु महोदर्ज्र्,ू र्धतबलेा हामी माननीर् आधथयक माधमला तथा र्ोजना मन्त्री श्री धकरण गरुुङल े धवधनर्ोजन 

धविेर्क २०७६ सभा समक्ष प्रस्तुत गनुयभएको छ ।उक्त धवधनर्ोजन धविेर्क माथी हामी छलफलको क्रममा छौं र र्सै क्रममा 

आफ्ना धबचारहरु राख्न म गैरहकेो छु । सामाधजक क्षते्रका हरेक पक्षमा उटलेख्र् सिुार गद ैप्रदशेको आधथयक तथा सामाधजक 

रुपान्तरण गनय समाजवाद उन्मखु अथयतन्त्र समिृ गण्डकी प्रदशे बनाउन सामाधजक धवकास मन्त्रालर् प्रदशेधभत्रको धशक्षा, 

स्वास्थ्र्, मधहला, बालबाधलका, र्वुा, समाज कटर्ाण, खेलकुद, श्रम, रोजगार र भाषा संस्कृधत र परुातन जस्ता क्षेत्रको 

धवकासका लाधग धवधनर्ोजन धविरे्क २०७६ आधथयक वषय २०७६।७७ को वाधषयक धवकास कार्यक्रममा नागररकका आजश्र्कता 

र प्राथधमकता तर् र सामाधजक पवूायिारका कार्यक्रमहरु महत्वपणूय आएका छन ्। मधहलाहरुका लाधग प्रधतर्ोधगतात्मक कक्षा 

संचालन गने लङ्ैधगक धहसंा धवरुि १६ धदन ेअधभर्ान संचालन गने मधहला उद्यधमबाट उत्पाधदत वस्तुहरुको औद्योधगक प्रदशयधन 

गने श्रधमक बालबाधलकाहरुको तथ्र्ाङ्क सङ्कलन गने र बालबाधलकाको धस्थधत अवस्था के छ त भन्ने त्र्स्ता कुराहरु 

प्रकाशन गने र लधक्ष्र्त धवपन्न समहूका अधभभावक धवधहन बालबाधलकाका लाधग सामाधजक सरुक्षा सहर्ोग कार्यक्रम भधनन्छ 

।अरुले सब ैआफ्ना आवश्र्कताका कुराहरु आफै जोहो गनय सक्छन तर बालबाधलकाले सक्दनैन् । उधनहरुको लाधग ठूलो 

मान्छेहरु अधभभावक र राज्र्ले व्र्वस्था गररधदनुपछय र त्र्सै अनरुुप र्ी कार्यक्रमहरुल ेमहत्व पाएको छ । त्र्स्त ैगरर धसपमा 

आिाररत उद्यम प्रवयिनका लाधग सहर्ोग कार्यक्रम र छोटो अवधिका लाधग धसपमलूक कार्यक्रमहरु परम्परागत धसपमा आिाररत 

घरेल ुउद्यम प्रवयिन र लामो अवधिका ताधलमहरुले महत्व पाएका छन् र सतु्केरी र गभयवधत मधहलाहरुको जनु जधटलता 

व्र्वस्थापन सधुविा सम्पन्न अस्पतालमा एर्र धलधफ्टङ जस्ता कार्यक्रमहरु महत्वपणूय रुपमा आएका छन् । मखु्र्मन्त्री उच्च 

धशक्षा प्रोत्साहन छात्रवधृि कार्यक्रम जनु एमधवधवएस भनायका भनाय भएका गररब दधलत र अटपसंख्र्क बालबाधलकाहरुको लाधग 

र्ो कार्यक्रम आएको छ । एकल मधहला संरक्षण कार्यक्रम र संिाहलर्हरु शधैक्षक कार्यक्रम जस्ता महत्वपणूय कार्यक्रम आएका 

छन् । संिाहलर्हरु भवन स्थापना एवं स्तरउन्नधत कार्यक्रमहरु मधन्दर गमु्बा मधस्जद आधदको ममयत र धहसंा प्रभाधवत व्र्धक्तहरुका 

लाधग सेवा केधन्रत स्थापना, सामाधजक कुररती, जाधतर् छुवाछुत, लङ्ैधगक धहसंा, मानब बेचधबखन तथा ओसार पसार लगार्तका 

परम्परागत हाधनकारक अभ्र्ासहरु न्र्धूनकरण सम्बन्िी कार्यक्रम संचालन गनय पचासी वटै स्थानीर् तहहरुलाई अनुदान धदन े

कार्यक्रम बालधववाह न्र्धूनकरण सम्बन्िी अधभर्ान संचालन गने र्ो कार्यक्रम पधन पचासीवटै स्थानीर् तहलाई अनुदान धदन ेर 

बालमैत्री स्थानीर् शासन प्रवियन र व्र्वस्थापन गन ेर सामदुाधर्क क्र्ाम्पसहरुको स्तरोन्नधत गन ेर प्रदशे साक्षरता अधभर्ान दईु 

वषयमा साक्षर प्रदशे घोषणा गने कार्यक्रमहरु महत्वपणूय रुपमा आएका छन् र गाउाँ धवकासको समन्वर्मा एक स्थानीर् तह एक 

खेल मैदान, नगरपाधलकासंगको समन्वर्मा रंगशाला धनमायण, राधष्ट्रर् धवकाश स्वंसेवक कार्यक्रम, धशक्षक ताधलम संचालन, 

धवद्यालर्हरुलाई धवपन्न व्र्वस्थापनका लाधग अनदुान कार्यक्रम र कीशोर कीशोरी कार्यक्रम र सरुधक्षत माततृ्व धनशटुक रक्त 

संचार सेवा कार्यक्रम, पोषण, खोप, औलो, कालाजार जस्ता हाधि पाईले रोग धवरुिका औषिीहरु खवुाउन ेअधभर्ानहरु र 

माहामारी कुष्ठरोग जस्ता र्स्ता रोगहरुको न्र्धूनकरणका लाधग धवधभन्न अधभर्ानहरु महत्वपणूय रुपमा आएका छन ्र अस्पताल 

सदुृधढकरणमा अनुदान धदन ेमधहला स्वास्थ्र् स्वंमसेधवका कार्यक्रमहरु र सब ैभौगोधलक क्षेत्र एवं समदुार्को आवश्र्कतालाई 

सम्बोिन हनुे गरी रोजगार उन्मखु घधुम्त तथा ताधलम केन्र जनु धबस जनाको समहूमा छोटो अवधिको लाधग धसप धवकास 

ताधलमहरु स्थानीर् तहको समन्वर्मा धवद्यालर् व्र्वस्थापन सधमधतका अध्र्क्ष तथा सदस्र्हरुका लाधग ताधलम र धवद्यालर् 

व्र्वस्थापन सधमधत  अध्र्क्ष तथा सदस्र्हरुका लाधग प्रअहरुलाई स्रोत त्र्ो सहजकतायको रुपमा ताधलम जस्ता कुराल ेधवद्यालर्का 
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बालबाधलकाहरुको धनरन्तर धवद्यालर् र धसकाई प्रकृर्ालाई प्रभावकारी बनाउन र्ी कार्यक्रमहरुले महत्वपणूय भधूमका खेटन ेछन ्

। आदशय धवद्यालर् धवकास कार्यक्रम प्राधवधिक धवद्यालर्हरुमा व्र्वस्थापनका लाधग अनुदान र सामदुाधर्क धवद्यालर् भौधतक 

सिुार कार्यक्रम खलेकुद संङ्धगत धवशेष धवद्यालर्को रुपमा धवकास गन ेमाध्र्धमक तह कक्षा एघार बाह्रमा धवज्ञान धवषर् 

अध्र्र्न गन ेसामदुाधर्क धवद्यालर्हरुलाई पूाँधजगत अनदुान दधेख धलएर थपैु्र कार्यक्रमहरु महत्वपणूय रुपमा आएका छन ्र जनु 

डार्ोलोधसस सेवा धजटला अस्पतालमा र्ो आाँखा दात मानधसक स्वास्थ्र् कार्यक्रम धवस्तार गने धजटला अस्पतालहरुको भवन 

धनमायण गने जस्ता कार्यक्रमहरु लगार्त िरैे कार्यक्रमहरु र्ो सामाधजक धवकास मन्त्रालर् अन्तगयत महत्वपणूय कार्यक्रम आएका 

छन् । अझ ैर्ो धवद्यालर्हरुलाई जनु मलुकुका धवद्यालर्हरु क्र्ाम्पसहरु र्ो तगडा नभ ैमलुकु तगडा हुाँदनै हुाँन सक्दनै त्र्सैल े

दशे बदटन ेहो भन ेस्कूल क्र्ाम्पस धशक्षक पाठ्र्क्रम र पढ्न ेपढाउने तररका बदलौ भन्न ेध्र्ेर्का साथ र्ो कार्यक्रम आएको 

छ र र्ी महत्वपणूय कार्यक्रमहरुलाई हामीले अब कार्ायन्वर्न तफय  धवशेष जोड धदनुपन ेसम्पणूय त तपाई हामी लाग्नुपन ेअवस्था 

छ त्र्सैल ेजनु महेनतकासाथ सामाधजक धवकास मन्त्रालर् र मन्त्रीज्र् ूकमयचारीज्र्हूरु र अथय मन्त्रीज्र् ूलगार्त गण्डकी प्रदशे 

सरकारलाई म हृदर्दखेीन ैआभार प्रकट गदयछु र मरेो व्र्धक्तगत तफय बाट र मरेो पाटीको तफय बाट र्ो कार्यक्रमको म पणूय समथयन 

गदयछु र र्धत िेरै महत्वपणूय कार्यक्रमहरु आउाँदा आउाँद ैपधन अझै केही कुराहरु सझुावको रुपमा म राख्न चाहन्छु । जनु  धवद्यालर् 

ड्रप आउट धवद्याथीहरुलाई कसरी धनर्न्त्रण गन े र उच्च धशक्षा सम्म  जनु २०.9% धवद्याथी र्ो पगु्छन्  प्रदशे धस्थधत पत्र भन्छ 

बााँकी लगभग ८०% बालबाधलकाहरु धवद्याथीहरु कहााँ र कुन अवस्थामा छन् धतधनहरुको खोधज अध्र्र्न र अनुसन्िानको धवषर् 

हुनुपने आवश्र्कता छ र र्ो नेपालको संधविान कार्ायन्वर्नको चरणमा छौ हामी र संधविानको मलू ममय समानुपाधतक समावेधश 

प्रधतधनधित्व सधुनधितता संधविानको जनु कार्ायन्वर्नमा र्ो नीधत धनर्म कानून ऐन बन्नु एकदमै महत्वपणूय कुरा छ र तीधनहरुलाई 

अझ ैप्रभावकारी बनाउनको लाधग पणूयता धदनको लाधग र प्रभावकाररता टर्ाउनको लाधग क्षमता भन्ने कुरा ठूलो महत्वपणूय कुरा 

हुाँदोरहछे । मलाई एउटा धजटलाको एउटा कार्यक्रमको र्ाद आाँउछ त्र्ो कार्यक्रममा हामील ेसमावेशी प्रधतधनधित्व मधहलाको 

33% त्र्स्ता कुराहरु गोष्ठीमा राधखरहाँदा एकजना भेटनरी डक्टरल ेभन्नुहनु्थ्र्ो तपाईहरु काननूका कुराहरु मात्र ैगनुयहुन्छ र अधहल े

सम्म एकजना पधन भटेनरी डक्टर छैन । तपाईहरु आफ्नो छोरीलाई भेटनरी डक्टर पढाउन तर्ार हनुुपर्र्ो तबमात्र बटल हुन्छ 

भन्ने कुरा आज हामी कधत छोरीलाई डाक्टर बनाउने पाईलट बनाउने नतेा बनाउनेकी भोलीको धसए बनाउन ेके बनाउने हो 

र्तातफय  पधन हामी ध्र्ान धदन र्ो क्षमतामा महत्वपणूय ध्र्ान परु्र्ाउनु पन ेअधहलेको आवश्र्कता दधेखन्छ । आज छोरी बुहारील े

पढ्न ेथलो भनेको गाउाँघरका सामदुाधर्क धवद्यालर्हरु क्र्ाम्पसहरु भएका छन ्। र्ीधनहरुलाई कार्यक्रमहरु त आएको छ अझ ै

प्रर्ाप्त सधुविा सम्पन्न बनाउनको लाधग (सभामखु- माननीर् सदस्र् समर् सधकर्ो) हामी प्रर्ाप्त बजेटमा अझ ैध्र्ान परु्र्ाउन 

सकेमा कता कता आउन ेगछयन फेसबुकहरुमा समान सहभाधगताको लाधग त क्षमता पधन हुन ुपर्र्ोधन त समान (सभामखु: 

माननीर् सदस्र् समर् सधकर्ो) भन्ने जस्ता कुरा आउाँछन्। मन्त्रीज्र् ूर्स्ता कुराहरुलाई सम्बोिन गनय हामील ेप्रर्ाप्त रुपमा बजेट 

धलएर प्रभावकारी बनाउन सकेमा हामी अगाधड बढ्न सक्छौ भन्द ैपनुः म समथयन गद ैमेरा भनाईहरु र्ही अन्त गदयछु । हस ्त 

िन्र्वाद नमस्कार ।  

िाननीर् सभािुख  

माननीर् सदस्र् श्री सररता गरुुङलाई  छलफलमा भाग धलन समर् धदन्छु ।  

िाननीर् श्री सररता गुरुङ 
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माननीर् सभामखुज्र्,ू धवधनर्ोधजत बजेट २०७६/०७७  को आज धशक्षा सम्बन्िी हामी दफाबार छलफलमा लाधगराखेका छौं 

तर र्ो धशक्षा स्वास्थ्र्मा दईु सर् एकधतस वटा बुदााँमा र्ो कार्यक्रमहरु उटलेख गररएको छ र र्सलाई अध्र्र्न गदायखेरी िरैे 

धवषर् वस्तुहरु समधेटएको जस्तो मलाई लागछे तर र्धत हुाँदाहुाँदा र्ो कार्यक्रमहरु हदेाय राम्रो छ जस्तो लाग्छ। र्ो अनधसन पधन 

हनै र्समा एउटा धजटलामा कधतवटा कार्यक्रमहरु गने र त्र्सको धवषर् र धशषयकहरु पधन छुटाएको छ तर त्र्समा स्थानहरु 

छुटाएको छैन मलाई लाग्छ र्ो उतापरट्ट उटलेख गरेको छ त्र्ो फरम्र्ाटमा स्थानीर् तहसंग समन्वर् गरेर र्ो कार्यक्रम गधनय 

भधनएको हुाँदाखरेी र्ो पारदधशय र एउटा समावेशी र समानपुाधतक हनु्छ भन्ने मलाई धवश्वास लागेछ। र्धद र्ो भएन भन ेर्ो पक्कै 

पधन र्ो फेरी पोहोरकै अब र्ो असंवैिाधनक शधद हो। र्ो दोहोर्र्ाउनु हुाँदनै भनरे हाम्रो माननीर् मखु्र् मन्त्रीज्र्लूे भधनसक्नु 

भएकै कारणल ेगदाय मलाई त्र्ो शधद दोहोर्र्ाउन खासै उपर्कु्त लाग्दनै। त्र्ो बास्केट बजेट अधहले बास्केटबाट धझकेको भएपधन 

तेलाई फोरफार गरेको छैन मलाई लाग्छ त्र्ो फोरफार हुन्छ भधन्न कुरो र र्ो धशक्षा तफय  दईु वषय धभत्र हाम्रो गण्डकी प्रदशेलाई 

पणूय साक्षरता बनाउन ेभन्न ेछ र्ो पणूय साक्षरता बनाउनको लाधग पधहला हामीहरुले काम गदाय पधन र्ो टर्ाप्च ेहातको अधभर्ान 

भन्न ेधथर्ो र कधम्त पधन नेपाली नागररकले आफ्नो नाम लेख्न र पढ्न सक्ने हुनपछय ह ैभन्ने छ। र्ो कुन ठाउाँमा र कसरी हो 

अब िेरै ठाउाँमा धजटलाहरुले साक्षरता घोषणा गनय सङसङ्गै पणूय साक्षरता घोषणा पधन गरेकै धजटलाहरु पधन छन् हाम्रो गण्डकी 

प्रदशेमा र्सलाई र्ो कुन ठाउाँमा हो र्ो अझ राम्रोधसत गएर र्ो गनै पछय धकनभन ेएक्काईसौ शताधदीमा अझ ैपधन हामील ेठाउाँ 

ठाउाँमा आफ्नो नाम लेख्न र पढ्न सधकराखकेो छैन खाली एउटा धचत्रको भरमा एउटा फूलको भरमा र्लाई तलेाई आिार 

मानरे काम गररराखेको छ । र्ो हामीले आफूल ेजीवन चाहरे चलाई राखेको छ र र्ी भैसके पछी श्रमधजधब धवशेष गरर 

मधहलाहरु र्ो धशक्षामा कमजोरी छ परुुषको तलुनामा श्रमधजधब मधहलाहरुलाई त्र्ो ज्र्ालामा समान ज्र्ाला समान काम हामील े

भधनराखेको छ तर त्र्ो ज्र्ालामा अधलकधत तलमाथी झलेखले भरैाखेको छ त्र्सैल ेर्ो पधन हामीले राम्रोधसत लाग्न पछय भन्न े

मलाई लागेको छ र आको कार्यक्रम र्ो गररब दधलत बालबाधलकाहरुलाई उच्च धशक्षाको लाधग मखु्र् मन्त्री कार्यक्रमहरु छ 

र्ो पधन धठक छ रामै्र छ अधहल ेसरसधतय हदेाय राम्रो छ र्ो र्टलाई र्सको कार्ायन्वर्न पक्ष त हनेै छ र आको र्ो स्वास्थ्र् 

सम्बधन्िको कुराहरु छ । र्ो स्वास्थ्र्मा हामील ेपणूय खोपको कुरा दधेख धलएर मधहलाहरुलाई धवशेष गरेर हामील ेस्वास्थ्र् 

धशधवरहरु राख्ने गछौ । र्हााँ धवधभन्न स्वास्थ्र् धशधवर गदाय अझ ैपधन हाम्रो िामीण स्तरको मधहलाहरु गाउाँमा बसोबास गने 

मधहलाहरुलाई िेरै मधहलाको समस्र्ाहरु छ। स्वास्थ्र् समस्र्ाहरु छ जस्तै पाठेघर खस्ने सेतो पानी बग्ने स्तनको समस्र्ाहरु छ 

र्ी कुराहरुमा पधन हामीले बढी ध्र्ान धदन पने हुन्छ। मलाई के लाग्र्ो भने गत वषय पधन माननीर् मन्त्रीज्र्लूे पधन त्र्हा धतम्रो 

धजटलामा तपाईको धजटलामा कार्यक्रम आउाँछ भधन्न कार्यक्रम भर्ो भधन्न पत्रपधत्रकामा समाचारहरुमा एफ.एमहरुमा सनु्ने तर 

कसरी गर्ो कसरी आर्ो त्र्ो हामीलाई थाहा भएन धकनभने त्र्सो भैसकेपछी हुन त स्थानीर् तहसंग समन्वर् गधनय भधन्न भो 

उपस्वास्थ्र् चौकी धजटला अस्पतालधसत गएर गरेको हो तर हामी जधत जनप्रधतधनधिलाई त्र्हााँको समस्र्ाहरु थाहा हुन्छ तर 

त्र्ो अधफसमा बसेर एउटा टेबुल वकय  गनलेाई त्र्धत वास्तधवकता थाहा हुन्छ जस्तो मलाई लाग्दनै र अधन त्र्ो बेला पधन के 

परेछ भने त्र्ो धमजारहरुलाई उपभोक्ताहरुलाई पधन र्ो प्रदशेबाट आएको कार्यक्रम होईन हाम्रो धजटला अस्पतालबाट आएको 

हो । फलानो उपस्वास्थ्र् चौकी स्वास्थ्र् चौकील ेबनाएको हो भन्ने छ र्सरी र्सलाई संधघर्ताको ममयलाई बुझ्न हामील ेपछयन ै

धकनभन ेस्थानीर् तहलाई हामील ेपररचालन गने बधलर्ो बनाउने भन्ने हनु्छ त्र्सको धफधलङ पधन जनतामा जान पछय भन्ने मेरो 

एउटा अनुरोि हो र आको कुरा र्हााँ भन्द ैजाद ैगदाय खेरी अब र्ो भाषा संरक्षणको संस्कृधतको कुराहरु पधन छ । र्ो धशक्षाल े

पक्कै पधन र्ो धवधभन्न आफ्नो मातभृाषाहरु छन् म आफूल ेपधन मातभृाषा सम्बधन्ि र संस्कृधत संरक्षण सम्बधन्ि र्ोजनामा पेश 

गरेको धथर्ो मठ मधन्दरको त झन एउटा अचम्म के भर्ो भने पर्यटन मन्त्रालर्मा पशे गरौ अधन आब र्ो बजेटको धसस्टम 

क्लोज हुद ैछ अरे भनरे मन्त्रालर् दौडिपु गदायखेरर पर्यटन मन्त्रालर् र्ो धशक्षामा गएछ भन्न ेभो अधन गैसके पधछ कुन छाधन्न 
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कुन छाधन्न धशक्षालाई कुन धदनी र्ता धदईसकेको आब भनेर मलाई एकदम हतास भर्ो तैपधन मैल ेपशे गर्र्ाछु मैल ेमन्त्रीज्र्लूाई 

पधन माननीर् मन्त्रीज्र्लूाई पधन गत वषय मलैे र्स मन्त्रालर्बाट केही लग्र्ा छैन हात लार्ो धजरो भो हजरुको गत वषयको कुरा 

मैल ेधवसेको छैन धकनभन ेहजरुले  र्ो रोष्टममा बसेर के भन्न ुभाको धथर्ो भन ेम मधहला हुाँ म आमा हुाँ र्ो बास्केट फण्ड 

कसैलाई ररिो हात फकय न्न भन्नभुएको धथर्ो । हामी असाध्र्ै गवय गरे मैले मन्त्रीज्र् ूहजरुको मन्त्रीज्र्हूरुमा सब ैभन्दा राम्रो 

हजरुको धथर्ो हामी एकदम ढुक्क छु भन्ने धथर्ो तर हामी हात लार्ो धजरो भर्ो र र्सै गरर फेरर मैले मञ्चमा वहााँधसत कुरा 

गरे कुरा गदाय मलाई आज त्र्धत बोटनका लाधग मलैे मन्त्रीज्र्लूाई पटक पटक कधत भनेको भन्नुहुन्छधक भन्ने लाधगरह्र्ो तैपधन 

आधस्त संग ैमञ्चमा हुाँदा पधन भनौ नभनौ हदु ैमलै ेभन ेमैल ेहजलुाई भटेन ैधपच्छे भन्न ेगर्र्ाछु तर र्ो मेरो कुरा भाछैन वहााँ 

आफैको धडमाण्ड हो । र्ो विृआश्रमहरु जेष्ठ नागररक आश्रमहरु छैन धजटलामा भने छ मलैे दईु धतनवटा खालको आश्रमहरु 

टर्ाएकी धथए जेष्ठ नागररक आश्रम टर्ाउाँदा र्ो बास बस्न ेआश्रम गाह्रो हुन्छ धदवा आश्रम लउे भन्नभुो टर्ाउाँदा राम्रो हुन्छ 

सधजलो हनु्छ बजेट सहज हुन्छ । मैले दईुटा तनहुाँको धदवा आश्रम पेश गरेको बशैाख दखेीन पेश गरेको आज आषाढको तहे्र 

भैसक्र्ो बुढा बुढीलाई तड्पाएर राखछे धघको हालेछ तर अधहले सम्म त्र्हााँ बजेट पगुेको छैन । मैले धहजो छाडी अधस्त मात्र ै

माननीर् मन्त्रीधज र म संङ्गै मञ्चमा धथर्ौ र वहााँको सधचव मन्त्रालर्को सम्बधन्ित सधचव पधन हनुुहुन्थ्र्ो खै त बुढाबुढीलाई 

तडपाएर राख्ने हो त मन्त्रीज्र् ूकधत भेटन ैधपच्छे भन्ने गनुयहुन्छधक भनरे मैल ेनभनु नभन ु लागथे्र्ो तर बुढाबुढीको मन मलै े

मानय सकेन धकनधक त विृ जेष्ठ नागररक भनेको हाम्रो ईधतहास हो । हाम्रो िरोहर हो हाम्रो एउटा पैत्रकृ सम्पधि हो मलाई लाग्छ 

पैत्रकृ सम्पधिलाई जेष्ठ नागररकलाई बालबाधलकालाई एकदम संबेदनधशल हो तर वहााँले बदला धलन्छु भन्दा बदला धलन सक्छ 

धकनभन ेभोधल म र्ो गछुय भोधल म र्ो हुन्छ एउटा आफ्नो ईच्छा आकाकं्षाहरु परुा गनय सक्छ तर बुढाबुढी भनेको त डाडााँको 

घाम जेष्ठ नागररक त ओरालो लाधगराख्र्ा छ । टर्ाउाँछु भधन्थ धदन्छु भधन्थ धदएन अब गनय त वहााँहरुले मलाई केही गनय 

सक्नुहुन्न त्र्सैल ेमलैे र्ो कुरा िेरै पटट अनुरोि गर्र्ा छु । मलैे आज मात्रै असाध्र्ै भन्न मन लागेर र्ो धकन त तडपाएर 

राखेको कुरा मलैे बुझेन मलै ेर्ो गररमा प्रदशे सभाबाट माननीर् मन्त्रीज्र् ू पधन र्धह हुनहुुन्छ मैल ेत्र्ो  भनेको छु अधन मैल े 

त्र्ो अनुरोि गरे अरु र्हााँ उद्यमधशलता ताधलमहरुको कुरा छ र र्वुाहरुको लाधग ताधलम छ उद्यम ताधलमहरु लघ ुताधलमहरु 

छ । र्ी कुराहरु पधन हामील ेर्ो आवश्र्कतालाई पधहचान गरेर धदनपछय भन्न ेमेरो मान्र्ता हो धकनभन ेहामील ेपटक पटक र्ो 

प्रधतपक्षले बोटन पन े िमय सिापक्षल ेनरामै्र बोटन रामै्र बोधटन प्रधतपक्षल ेनरामै्र बोटन पछय भन्न ेर्ो मान्र्ताहरु र्ो टे्रनहरुलाई 

पधन हामीले राख्न हुदनै धकनभन ेकहााँ आवश्र्कता हो नेपालमा अब र्वुा र्वुधतहरु त वैदधेशक धवदशेै जान लाधगराखेको छ 

धकनभन ेर्हााँ आफ्नो भधवष्र् दखेे छैन जसको पहुाँच छ त्र्ो र्ो दशेमा अधडन सकेछ जसको पहुाँच छैन त्र्ो धवकटप खोजरे 

जान थालेछ त्र्सैले र्ी कुराहरुलाई पररपधूतय गनयको लाधग पधन र्ो र्वुाहरुल ेखोजेको के हो त वहााँको चाहना र्ोग्र्ता र क्षमता 

अनुसारको उद्यमधशलता ताधलमहरु धदएर एउटा लघ ुताधलम धदएर वहााँलाई एउटा धजवन प्रदान गनय र एउटा रोजगारीको धसजयना 

गराउनु पछय भन्ने मरेो अनरुोि हो र एउटा एकल मधहलाको कुराहरु छन् र्ो एकल मधहलाको कार्यक्रम टर्ाउनलाई र्हााँ धशषयक 

छुट्टाएको छ धवधनर्ोजन  बजेट पधन छ म आफूल ेपधन मेरो अनुभव के छ भने र्ो एकल मधहलाहरु एउटो टोलमा एउटा 

बधस्तमा हदुनैरहछे अब मलैे र्ो छररएर रहकेो त्र्सको कार्यक्रम कसरी लान ेहो र्ो सामधूहक कार्यक्रम हो धक एउटा एउटा 

व्र्धक्त धवशेषलाई धदन ेहोकी र्ो के हो धकनभन ेएकल मधहला एउटा टोलमा एउटा एउटा गाउाँमा हुदनै । र्ो गाह्रो छ िेरै 

ठाउाँको जटुाएर एउटा ठाउाँमा टर्ाउनका लाधग र एकल मधहलाको एउटै र्ोग्र्ता र क्षमता पधन हुदनै रहछे कुन ैकुनै अधलकधत 

साक्षर हुनी कुनै कुन ैधनरक्षर हुनी कुनै धनरक्षर भए पधन केही आम्दानीहरु िन सम्पधि हधुन र पररवारीक संरक्षण पाउने र कुन ै

एकदमै तल छ त्र्सैले एकल मधहला भन्ने धवधिकै त्र्सको पधन क्र्ाटोगोरी छुट्टाएर कटलाई कुन एकल मधहलालाई संरक्षणमा 

राख्नी कटलाई आर् आजयन पट्टी लैजान ेर उसको एकल मधहलाहरुको उमेर र र्ोग्र्ता क्षमता हरेेर र्टलाई कार्यक्रम त लान 

असाध्र्ै राम्रो छ तर र्सलाई अध्र्र्न गनय पछय भन्न ेमलाई  लागेछ अरु त कार्यक्रमहरु राम्रो छ मलाई धवश्वास छ । गत वषय 
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जस्तो र्ो नदोहोररर्ोस आउने वषयमा हामी सबलैाई धचि बुझ्दो र र्हााँ पगु्न ुपने ठाउाँमा र्ो कार्यक्रम पगु्नेछ र र्ो उपलधधिमलूक 

हुनेछ भधन धवश्वास गद ैधवदा हुन्छु िन्र्वाद जर् नेपाल  ।     

िाननीर् सभािुख  

माननीर् सदस्र् श्री धपर्ारी थापालाई  छलफलमा भाग धलन समर् धदन्छु ।  

िाननीर् श्री धपर्ारी थापा 

माननीर् सभामखु महोदर्, आज हामी सामाधजक धवकास मन्त्रालर्को मन्त्रालर्गत र्ो वाधषयक कार्यक्रममा छलफलको क्रममा 

जटेुका छौं । सामाधजक धवकास मन्त्रालर्को बजेट धवन्र्ास सरसधतय हरेरर्ो दोहोर्र्ाई तहेरे्र्ाई हरेरर्ो शार्द र्सपाधल प्र्ाकेजमा 

बजेट आउाँदनै भन्ने सरकारको िारणा पधन रहकेो कारणले गदाय खेरी त्र्ो िारणाले पधन काम गरेको हुनपुछय । र्सपाधलको 

बजेटले सम्पणूय क्षते्रलाई समेट्न ेपक्षमा आशावादी धथर्ौं र्ो धवकाश कार्यक्रमले हाम्रो आशालाई सम्मान गनय सकेको छैन । 

झट्ट हदेाय पोका फुकाएको जस्तो दधेखन ेतर र्थाथयमा पोकान ैर्ो बजेटको मलूभतू धवशेषता हो त्र्सकारण म के भन्न चाहन्छु 

भन ेगोदामबाट होलसेलको रुप िारण गरेको र्ो बजेट धवन्र्ास कार्यक्रमल ेसम्पणूय तहको पहुाँच वधृिमा सकारात्मक भधूमका 

खेटन सक्दनै । र्समा पधन पहुाँचवालाको हाधलमहुाधल चटन े धनधित छ त्र्सकारणल ेर्सलाई धवश्वासको नजरल ेहनेय सक्न े

अवस्था छैन । अधिकांश बजेट क्षमता अधभवधृि, ताधलम, धडधपआर तर्ार पाने, गोधष्ठ, सेधमनार गने, धसपमलूक कार्यक्रम गन,े 

अनुभव आदान प्रदान गन,े जस्ता अधल कम महत्वको धवषर्मा बढी रकम तोधकएको छ ।मैल ेमन्त्रालर्को धवन्र्ास धशषयक 

पढद ै गदाय मलाई कधि पधन लागेनकी मलैे पक्का मन्त्रालर्को र्ो बुकलेट पधढराछु ।मलैे कुन ैगन्र्मान्र् ताधलम प्रवाह गने 

एनधजओको वाधषयक गधतधवधि हरेररहकेो छु भन्न ेलाधगरहकेो छ धकनकी र्थाथयमा र्ही  छ । राज्र् र्ो धवकास कार्यक्रम तपाईहरु 

सम्म पधन छ त्र्सलाई राम्रोसंग अध्र्र्न पधन गनय पधन सक्नुहनु्छ र तपाईहरुले मटूर्ाङ्कन गनय सक्नुहुन्छ । र्थाथय र्धह छ 

र्सकारणल ेचाल ुखचयलाई बढी हाईलाईट गरेको छ र्ो  र्सको मतलब पधन पूाँधजगत खचय कमजोर भएको छ अधन सखुी 

नेपालीको पररकटपनालाई कधत हद सम्म परुा गधनय हो त्र्सकारण म भन्न चाहन्छु सभामखु महोदर्, घैर्ा रोपेर िान फटदनै 

िान फलाउनका धनधमि असधल िानकै धबऊ रोप्नु पछय त्र्सकारण सरकारल ेम के सझुाव धदन चाहन्छु भन ेर्धद साधच्चकै 

समनु्नत प्रदशे चाहने हो भने पूाँधजगत लगाधनमा बढी लगाधन बढाउनुहोस अधन त्र्सको सफधलभतू कार्ायन्वर्नका लाधग जोड 

धदनुहोस । सभामखु महोदर्, र्ोजनाको धशषयकहरु दोहोररएका छन् र्ो पधन सफ्टवेर्रको गधटत हो त्र्सकारण र्धह मान्नपुछय । 

म केही धशषयकहरुमा छलफल गन ेअनुमधत चाहन्छु पेज नम्वर २६४ को अधन्तम बुदााँमा राधष्ट्रर् स्वरं्सेवा भन्न ेधशषयकले मलाई 

के अनुभधूत गरार्ो भन ेजसरी प्रिानमन्त्री स्वरोजगार कार्यक्रमल ेपहलेो कोट र टोपी ढटकाएर सडकमा छाडा चौपार्ा िपाउने 

नाली सोहोने झारपात उखेटने जस्ता अत्र्न्त ै न्र्नू स्तरको अनुत्पाधदत कार्यमा र्वुाहरुलाई लगाई र्वुाहरुको सक्षमतामा 

सक्षमतामा धखसीधटउरी गरररहकेो छ । राज्र्को ढुकुधट दोहोन भरैहकेो छ । के र्ही त्र्ो के र्ो कार्यक्रम पधन त्र्ही कामको 

पनुरावधृि हो र्धद त्र्सो हो भन ेर्ो कार्यक्रम कुनै औधचत्र् छैन र्सलाई तत्काल खारेज गररन ुपछय ।र्ो धवकास कार्यक्रमल े

खोप सेवा जसरी पवूायिार मन्त्रालर्ल ेखानेपानी वषय मनाएको धथर्ो त्र्सै गरी र्सल ेपधन एउटा खोप सेवालाई खोप वषयको 

रुपमा मनाएको छ । र्ो राम्रो कुरा छ खलेकुदमा पधन बजेट प्रसस्त छन् । मलाई के मात्र भन्न मन लागेको हो भने एक वषय 

धभत्रमा के के काम गधनय हो भन्न ेठ्र्ाक्कै धकटाधनका साथ आएको भए हुन ेधथर्ो । र्समा अन्तराधष्ट्रर् धक्रकेट मैदान बनाउाँछु 

गलफोसय बनाउाँछु उच्च उचाई खेल ताधलम केन्र बनाउाँछु आधद इत्र्ाधद गरेर अनावश्र्क प्रचार बाधजमा सरकार अधल बधढ 

केधन्रत भएको हो धक मलाइ त्र्ो शंका लाधगरहकेो छ । सबै काम गनय गछुय त भन्न ेतर नधतजा कतैबाट धदन नसक्न ेअधल 
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बधढ प्रचारमखुी कार्यक्रम भर्ोकी गनय सधकन ेकार्यक्रम समावेश गरेर ररजटट धदन ेकाम गनयका धनधमि म सरकारलाई सझुाव 

धदन चाहन्छु र पोका बजेटलाई सकेसम्म  सब ैमाननीर्ज्र्हूरुलाई सकेसम्म माननीर्ज्र्कूो होईन सब ैक्षेत्रलाई समावेश गरेर 

सब ैक्षेत्रलाई जनु आवश्र्क छ त्र्ो क्षेत्रमा त्र्ो पोका बजेटलाई फुकाउनका धनधमि पधन मलैे अनरुोि गद ैमरेो भनाईहरु र्ही 

अन्त्र् गन ेअनुमधत चाहन्छु िन्र्वाद ।   

 िाननीर् सभािुख  

 माननीर् सदस्र् श्री धबनोद के.धस.लाई छलफलमा म भाग धलन समर् धदन्छु । 

िाननीर् श्री धबनोद के.धस. 

सभामखु महोदर् आज हामी २०७६/०७७को आधथयक माधमला मन्त्रालर्ल ेटर्ाएको आधथयक धवधनर्ोजन धविेर्कको सामाधजक 

धवकास मन्त्रालर्को बजेट बारे हामी छलफल गदछैौ । धवशेषत गरी र्ो सामाधजक धवकास मन्त्रालर्को सरसधतय हदेायखरेी लगभग 

धतन अबय बाह्र करोडको हाराहारीमा बजेट आएको छ र र्ो बजेट र र्ो मन्त्रालर्को क्षते्रगत र्सको अधिकार क्षेत्र र्सको काम 

कतयव्र् क्षेत्र हदेाय ठूलो क्षते्र र्सको रहकेो र बजेट अधटल न्र्नू रहकेो मलै ेमहशशु गरेको छु र धवशेषत गरी र्ो मन्त्रालर्को 

बजेटको धवषर्मा बोटद ैगदाय मलाई काहीं कत ैघरमा हनु ेधवहान धवहान आमाको धक्रर्ाकलापहरु आमाको कार्यक्रमहरु जस्तो 

मलाई र्ाद आउाँछ । धबहानै उठ्र्ो जल हाम्रो िाधमयक परम्परा अनुसार जल राख्र्ो अधन बालबच्चालाई खाना खवुार्ो स्कूल 

पठार्ो अधन सास ुससरुाको स्र्ाहार गर्र्ो अधन र्स्त ैगद ैगद ैआमाको धदन गएको थाहान ैहुाँदनै र  र्स्सो हरे्र्ो अधन फेरी 

बाधहरट हदेाय काहीं कत ैकाम के भर्ो त भन्दा ठ्र्ाक्कै दधेखने पधन छैन ठ्र्ाक्कै फेरी के धस्थधत भर्ो भन्दा फुसयद पधन छैन 

र्स्तो खालको र्ो मन्त्रालर्को रह्र्ो धवशेष गरी हनेुय पदाय र्सले विृको पधन कार्यक्रमहरु हनेुयपरेको छ मधहलाको पधन हनेुयपरेको 

छ बालबच्चाहरुको पधन हनेुयपरेको छ । उधत्पधडत वगय समदुार् सबैसंग र्ो मन्त्रालर् जोधडने धवशेषत रुपमा र्सको नदधेखने 

सारमा जनताले अनुभधूत गने कुरानै र्ो मन्त्रालर्को पधहलो उ हो जस्तो मलाई लाग्छ ।हामीले व्र्ाख्र्ा गनुय भन्दा पधन काहीं 

कतै हामी हावामा सास त धलईरहकेा त छौं हावा कहााँ छ भनरे दखेाउन सक्दनैौं त्र्स्त ैजस्तो हामी प्रत्रे्क नागररकको र्ो 

क्षेत्रका नागररकहरुले अनुभधूत गने कुराहरु महशशु गन ेकुराहरुलाई र्सले र्ो मन्त्रालर्को कामले दशायउाँछ जस्तो मलाई लाग्छ 

। धवशेषत गरी र्ो मन्त्रालर्को कामको धशलधशलामा िरैे कुराहरु मलै ेभन्न ुपदाय माननीर् मन्त्री माननीर्ज्र्हूरुल ेबोधलसक्नुभएको 

छ । र्सका सब ैर्ो हाम्रो गण्डकी प्रदशेको धवकासको मापन नाप्न ेएउटा र्न्त्रको रुपमा पधन मलैे र्ो मन्त्रालर्लाई मलैे धलएको 

छु धकनभने र्ो प्रदशेको धशक्षा धस्थधत कस्तो छ र्ो र्ो प्रदशेको मान्छेहरुको स्वास्थ्र् अवस्था के छ र्ो र्ो मन्त्रालर्को 

बालबच्चाहरुको अवस्था के छ र्ो सब ैकुराहरु र्ो हामीले सक्दो नसक्दो धहसाबले समेट्न खोधजएको छ ।  धर्  क्षते्रहरुलाई 

समेधटर्ो भन ेसबैको ररजटट आर्ो भन ेएउटा समिृ प्रदशे राम्रो प्रदशे गण्डकी प्रदशे हुन्छ हुन ेठाउाँधतर जान्छ त्र्सैकारणल े

मैल ेछोटकरीमा के भन्न चाह ेभने जधत पधन र्ो मन्त्रालर्ल ेअधहल ेबजेटहरु धवधनर्ोजन गरेको छ सरसधतय धशषयक हदेाय धबस 

हजार दखेी न्र्नूतम धबस हजार दखेी धलएर आठ दश करोड तकको रकम बनाएको छ । हदे ैिेरै महेनत गरेको िरैे महेनत 

गरेको िेरै धशषयकहरुमा जान खोजेको सब ैतह तप्का सम्म जान सकेको सब ैवगय समदुार्संग जान खोजेको एउटा प्रर्त्न गरेको 

त्र्ो हामीलाई मलाई महशसु भएको छ र र्ो जाने क्रममा कार्ायन्वर्न गने कुराहरुमा अधल जधटलता छ । हाम्रो स्रोत सािन 

हाम्रो सब ैकुरो प्राधवधिक कुराहरु र्ो मन्त्रालर्को भखयरैका आफ्ना गधतधवधिका कामका धक्रर्ाकलापहरुल ेअप्ठ्र्ाराहरु िरैे छन ्

पक्कैपधन धत ठाउाँहरुमा पगुरे धवशषेत गरी र्ो मन्त्रालर्ल ेअबको दक्ष जनशधक्तहरु उत्पादन गन ेर्ी सम्बधन्ित धवशेष व्र्धक्तहरुसंग 

नधजक रहरे जनताहरुसंग पगु्न ेकामहरुलाई बढी महत्व धदन खोजेको जस्तो मलैे महशसु गरेको छु र धवशेषत गरी र्ो मन्त्रालर् 
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अन्तगयत अधहले हाम्रो क्षेत्रमा अधल जधटल रुपमा रहकेो अझ अथवा नपेाल सरकारले एउटा आफूलाई नेपालको एउटा 

नागररकहरुलाई नैसधगयक अधिकारको रुपमा स्वास्थ्र् र धशक्षा जनु महत्वपणूय कुराहरु छ र्ो नागररकको नैसधगयक अधिकारको 

रुपमा कानूनले र्सलाई व्र्ाख्र्ा गरेको छ र्ी कुराहरुमा आधल मलैे जधटलता के दखेकेो छु भन ेजधत पधन अधहले धशक्षा क्षते्रमा 

अथवा स्वास्थ्र् क्षेत्रमा छन काहीं कत ैहामी जाधगर खान ुपर्र्ो भन ेअथवा हामी कुन ैरोजगार हुन पर्र्ो भन ेसरकारी क्षेत्र 

अथवा सरकारी स्कूलहरुका धवद्यालर्हरुमा जाधगर खान रुचाउने अथवा सरकारी स्वास्थ्र् क्षते्रमा जाधगर खान रुचाउने तर सेवा 

धलन फेरी हामी त्र्ोबाट हामी कहीं कतै आफै धवश्वस्त हुन नसकेको अवस्था हामील ेहामै्र  बालबच्चाहरु अथवा जनताको 

बालबच्चाहरु कमयचारीको बालबच्चाहरु सरकारी स्कूलमा पढाउन पर्र्ो भने हामी आफै धवश्वास गनय नसक्न ेअथवा स्वास्थ्र् 

सधुविा धलनु पर्र्ो भने हामील ेसरकारले गरेको स्वास्थ्र् सधुविामा अझ हामीले धवश्वास गनय नसक्न ेजस्ता प्रवधृिहरु छन ्

अबका धदनहरुमा गण्डकी प्रदशे सरकारले अथवा र्ो सामाधजक धवकास मन्त्रालर्ले अब स्वास्थ्र्को क्षते्रमा अथवा धशक्षाको 

क्षेत्रमा पधन सरकारका कामहरु सरकारका धदएका अधफसहरुबाट स्वास्थ्र् अथवा धशक्षाका क्षेत्रहरुमा धवश्वसधनर् वातावरण गन े

र्ो ठाउाँ र्ो ठाउाँ र्ो ठाउाँ धवश्वाधसलो छ भन्ने अपनत्व गराउने कामहरु बन्ने छ भन्ने मलैे धवश्वास धलएको छु र धवशेषत गरी 

र्ो मन्त्रालर्को अझ र्वुा सम्बन्िी अथवा खेलकुद मन्त्रालर् खलेकुदको पधन र्सल ेधजम्मेवारी धलएको र खेलकुदको क्षेत्रमा 

िेरै मागहरु िेरै ठुलठुलो धडमाण्हरु भएको भएता पधन धवशेषत गरी  र्सल ेगाउाँपाधलकाल ेधसफाररस गरेको अथायत स्थानीर् 

तहहरु अथवा नगरपाधलकाले धसफाररस गरेकोलाई अझ खलेकुद मैदान बनाउने जनु कुरा धलएको छ अथवा रोगी गररबीहरुको 

लाधग र्ो धबमालाई अझै अझ ैप्रभावकारी बनाउन ेजनु नीधत धलएको छ र्ो डाईलोधसस जनु मटुु रोगीहरुलाई जनु तररकाले 

सस्तो सलुभ र स्थानीर् रुपमै मटुु रोगलाई मटुु रोगीहरुलाई डाईलोधसस गने जनु व्र्वस्थाहरु गरेको छ र्स्ता िेरै व्र्वस्थाहरु 

सराहधनर्नै छन् । र्ी अरु जनताले प्रत्र्क्ष अनभुधूत हुने गरी जनताले मन्त्रालर्मा जोधडदा खेरी अथवा जनताले जोधडदा खरेी 

मैले सरकारबाट र्ी र्ी कुराहरु मैले पाए भन ेजो रोगीहरु विृहरु मधहलाहरु अथायत उधत्पधडत वगयहरु जो समदुार् मन्त्रालर्संग 

जोधडन्छ मन्त्रीसंग अथवा र्ी र्ो मन्त्रालर्का सम्बधन्ित धनकार्हरुमा जोधडन्छ मैल ेत्र्हााँबाट राम्रो सेवा प्रदान पाए भन ेजो 

जनता सखुी हुन्छ त्र्ो जनता सखुी हुन्छ भन ेर्ो मन्त्रालर्को अथवा र्ो प्रदशे सरकारको एउटा साख अझ माथी भएको 

महशसु हुन्छ भन्ने मलाई लागकेो छ । धवशेषत गरी र्स मन्त्रालर्मा अझ सांस्कृधतक कुराहरुमा पधन मठ मधन्दरहरु जस्ता 

कुराहरुमा पधन र्सले बजेट धवधनर्ोजन गरेको दधेखन्छ । धवशेषत गरी हाम्रो र्ो िाधमयक रुपमा अधलकधत हामी हामीहरु िेरै 

जनताहरु धवश्वस्त हनुे र र्ो ऐधतहासीक मठ मधन्दरहरु प्रधत िेरै जनताहरुको माग भएको दधेखन्छ र बजेट फेरी सानो बजेट भएर 

होला सब ैठाउाँमा फुकाउन मन्त्रीज्र्लूाई अप्ठेरो भएको होला मलैे के अनुरोि गनय चाहन्छु भन ेर्स्ता मठ मधन्दरहरु आधल 

परुातत्वको रुपले महत्वपणूय अथवा राज्र्ले धकटान गरेका जस्ता िाधमयक संस्थाहरुलाई सब ैठाउाँहरुलाई समावेशी तररकालेन ै

त्र्स्ता मठ मधन्दरहरुलाई पधन बजेट धवधनर्ोजन हुनेछ भन्न ेमैल ेधवश्वास गरेको छु । अन्तमा हामीहरुले िरैे कुरा अधवश्वास मात्रै 

हनै धवश्वास गन ेर सरकारलाई र्ो लगेा कार्यक्रममा हुबह ुकार्ायन्वर्न गने बाटोमा हामील ेसहर्ोग गनुयपने छ । सहर्ोग गनुयपन े

हुनेछ मैल ेपधन र्ो जनु नीधत तथा कार्यक्रम धभत्रको र्ो सामाधजक धवकास मन्त्रालर्को कार्यक्रम आएको छ र्स प्रधत शभुेच्छा 

व्र्क्त गद ैर्ो कार्यक्रमको सफलताको शभुकामना धदद ैर्ो कार्यक्रम राम्रो छ र र्लाई समथयन गरेको म धनवेदन गद ैमेरो भनाई 

र्ही अन्त गछुय । िन्र्वाद नमस्कार । 

 

िाननीर् सभािुख  

माननीर् सदस्र् श्री डोबाटे धवश्वकमायलाई  छलफलमा भाग धलन समर् धदन्छु ।  
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िाननीर् श्री डोबाटे धवश्वकिाय   

सभामखु महोदर्, हामी २०७६/०७७ सालको बजेटको सन्दभयमा आज सामाधजक मन्त्रालर् अन्तगयतको छलफलमा जटेुका छम ्

। धवशेष गरेर म हाम्रो गण्डकी प्रदशे सम्माननीर् मान कुमारी गरुुङको धपता नरबहादरु गरुुङको २०००।३।११ गत ेस्वगायरोहण 

भएकोमा वहााँको सम्झनामा हाधदयक श्रिा समुन व्र्क्त गद ैवहााँको पररवार प्रधत हाधदयक समवेदना प्रकट गनय चाहन्छु र आज र्ो 

सामाधजक मन्त्रालर् अन्तगयतको छलफलमा भाग धलईरहाँदा मलाई के लाधगराखेको छ भन ेहामील ेधशक्षामा सिुार गने भनेका 

छौं स्वास्थ्र्मा धसिा सिुार गने धक धवधभन्न खालको सिुार र्समा मानवसंग सम्बधन्ित िेरै कुराहरु जोधडएको छ र्ो सामाधजक 

मन्त्रालर्मा र मलाई हामीले सामाधजक र्ो धशक्षाको सिुारको सन्दभयमा कुरा गरररहाँदा मलाई आज धबहानको समचारले बडा 

झस्कार्ो धहजो मत्र ैहाम्रो र्ो अब र्ो ररजटट भर्ो सामदुाधर्क धवद्यालर्को र धनधज धवद्यालर्को पाचाँ पणूय फरक परेछ प्रथम 

हुनेमा र्सले गदाय हामी सप्पैको चासो र धचन्ताको धवषर् होकी भन्ने मलाई लाग्छ धकनभने हामीले धशक्षाको सिुारको कुरा 

गरेका छम धशक्षाको सिुारको कुरा गदाय हामीले र्धिकै कागजमा सिुार मत्रै भनरे लेख्नेकी अब हामीले र्सको उपार्हरु खोज्नी 

भन्ने कुरामा अब हामीले लाग्न ुपछयकी भन्ने मलाई लाग्छ । धशक्षाको सिुारलाई अब के हो त र्सको उपार् अब धनधज 

धवद्यालर्मा पढेका असी परसेन्ट फस्ट हुन ेसामदुाधर्क धवद्यालर्मा पढेका धबस परसेन्ट मत्र ैभनसेी पााँच गणुाको फरक पदाय 

खेरीमा हामीले र्ो सिुारको मत्रै कुरा गरेर भएन र्सको उपार् पधन खोज्न पछयकी भन्ने मलाई लाग्दछ र हामीले र्ो धशक्षाको 

सन्दभयमा कुरा गदाय एक फेरा र्ोजना आर्ोगल ेधशक्षा सम्बन्िी कुरा गदाय हामीले पधन त्र्हााँ कुरा गरेका धथर्ौं । अब हामीसंग 

के छैन ? धवद्यालर्का भौधतक संरचना प्रशस्त छन,् फधनयचर छ, धशक्षक छन,् धवद्यालर् व्र्वस्थापन सधमधत छन,् हामीसंग 

धवद्याथी छैनन,् गणुस्तरीर् धशक्षा छैन । र्सको सिुारलाई के गने होत भधन्न कुरालाई अबको धदनमा चासो र धचन्ताको धवषर् 

होकी भन्न ेमलाई लाग्छ । त्र्सकारणल ेअब र्सलाई सिुानयको धनधम्त मेरो आफ्नो सझुाव अब र्सको उपार्मा अब अधहले 

दधेखएको के छ भन ेहामी राजनीधत गने नेता जनप्रधतनीधि कमयचारी स्वरं् पढाउने धशक्षकले हाम्रा बालबाधलकालाई त्र्हााँ 

पढाउाँद ैनपढाउाँधन अधन काहााँधड धवद्यालर्को सिुार हनुी अधन त्र्सपधछ धवश्वसधनर् कसरी हनुी भधन्न कुरामा जधटल आएको 

छ । अब धवद्यालर्मा पढाउन ेधशक्षकहरु सरय मोटरसाईकलमा धलएर जानुहुन्छ र धवद्याथी आफ्नो बच्चालाई बोधडयङमा लगेर 

छोड्नहुुन्छ अधन आफू सरकारी धवद्यालर् जानुहनु्छ ।त्र्हााँ टोल टोलमा अधहले मजदरुहरुल ेबालबाधलकाले पढ्धदए भने त्र्ो 

धवद्यालर् चटर्ो नत्र भने धवद्यालर् बन्द हनुे अवस्थामा छ त्र्सको उपार् त खोज्न  पने होला अब हाम्ल ेत्र्सको धनधम्त अब 

हाम्ल ेहामी राजनीधत गन ेजनप्रधतनीधिल ेपधन कमसेकम अधनवार्य सरकारी धवद्यालर्मा पढाउन पन ेहोकी कमयचारीहरुल ेपधन 

त्र्ो भधूमका धनवायह गनय हुनत अब हाम्रो धशक्षकको मौधलक हकल ेत्र्ो आफ्नो अधिकारको कुरा पधन हो तर त्र्ो जबरजधस्तको 

कुरा गनय हुन्न कमसेकम नीधत बनाउन पन ेहोकी मलाई लाग्छ र धशक्षकल ेपधन अधनवार्य रुपबाट सरकारी धवद्यालर् पढाउन 

पन ेहोकी र आको कुरा अब पने्सन पाकीसक्र्ा छ अब धवषर्संग नेपालीको धवषर् पधन छैन आको धवषर्संग पधन जोधडएको 

छैन मात्रै धशक्षक भएका कारणल ेपेधन्सन पाक्दानी  सिैं त्र्ो धवद्यालर्मा बसीरहन पधनय र उसले पने्सनमा धनस्कन ैनपधनय अब 

र्सरी शैधक्षकको सिुार कसरी होला त्र्सले गदाय खेरीर्ा पधन अब हामीले त्र्ताधतर सोच्न ेअब नर्ााँ जेनरेेशन टर्ाएर कमसेकम 

वहााँहरुलाई सम्मान साथ धवदाई गरेर पेन्सनमा हटाईधदएर कमसेकम त्र्ो ढङ्गधतरट जान सधकर्ो भन ेबटल धशक्षाको सिुार 

होला भन्ने मलाई लाग्दछ र्ो कुरा मैल ेर्धिन ैराखे र आको र्ो वहााँल ेजब सम्म र्ो दश पेज र पैधतस सर् सतचाधलस बाट 

सैधतस सर् सतहिर सम्म दईु सर् एकधतस पेजमा र्ो आको छ र र्समा धवधभन्न खालका कुराहरु आएका छन ्र र्ी मध्र्मेा 

मैल ेदईु पैधतस सर् चौहिरमा र्ो दधलत लधक्ष्र्त धवपन्नलाई अधभभावक धवहीनहरुलाई पधन सम्झधन भधन्न कुरा आको छ 

र्समा अब अब र्ी अधभभावक धवधहन भाका धवद्याथीहरु हुन अब हाम्ले आवाधशर् धवद्यालर्को व्र्वस्था गरेर बरु एकठाममा 

गरेर धतनीहरुलाई पढाउन सधकर्ो र धतनीहरुलाई बस्नी पधन पढाउनेधन गनय सधकर्ो भन ेबटल धतनीहरुको सरुधक्षत भधवष्र् होला 
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भधन्न मलाई लाग्दछ र आको अब जस्तो अब मखु्र् मन्त्री उच्च धशक्षा सम्बन्िी जनु अब छात्रवधृिको कुरा छ एमधवधवएस 

पढनेहरुको लाधग र्समा कधत धवश्वास हो भन्न ेकुरा धक्लर्र भैधदएको भए हधुन्थर्ो कधतजानाल ेपाउाँन ेहो एक वषयमा अथवा 

र्ो हनै र्धिन ैभन्ने छ की  जधिलेधन भोदाय खरेीर्ा हनुी हो की र्सको लाधग पधन अटली धक्लर्र भैधदएको भए हुन्थ्र्ो भन्न े

मलाई लाग्दछ र र्ो सभ्र्ता सभ्र्ता अध्र्र्न भधनएको छ र्समा असाध्र्ै िेरै बजेट भर्ो र्ो के को अध्र्र्नको लाधग हो 

र्लाई अझ ैअधघ पधन कुरा उठ्र्ो र्ो बजेटमा असाध्र्ै र्ो केकेको लाधग हो सभ्र्ता अध्र्र्न भन्ने कुरा आली धक्लर्र भएर 

आईधदर्ोकी र्ी र्ी कुरामा  भधैदए हुनधेथर्ो नत्रभन ेर्ो अमतूय  ढङ्गबाट आर्ोकी भन्ने मलाई लाग्दछ ।आको र्ो प्लम्बर 

ताधलम भधनएको छ र्ो ताधलमहरुमा र्ो दईुटा धशषयकमा डबधलएको होकी अथवा त्र्ो अब त्र्ो हनै कम्प्र्टुर धमस्टेक भाको 

अथवा दईु धतन ठाममा आर्ो र्ो डुधधलकेशन भाको जस्तो दधेखन्छ र्लाई पधन अब सिुानय पन ेहोकी भन्न ेपररन्छ । र्ो अन्र् 

ताधलमहरुमा बजेट असाध्र् ैिेरै दधेखएको छ धशक्षाको ताधलम धवधभन्न ताधलम असाध्र् ैिरैे बजेटहरु र्ो कारणले गदायखेरी के 

भन्दखेी ताधलमहरुमा हुनत हामीले अब क्षमता अधभवधृि गनयको धनधम्त हामीले ताधलमहरु आवश्र्कता छ तर के भन्दा 

ताधलमको नामबाट एउडा हाम्रो अधहले सम्म धवगतमा दधेखएका अनुभवहरु के छ भन ेताधलमको नाममा हामीले कागज र 

डकुमेन्ट धमलाएर मात्रै हाम्ल ेपैसा खचय गने र ताधलम र्थाथयमा नहुने खालका वातावरण धसजयना भाका छन ्तलेे गदाय खेरीमा 

र्ी बजेटहरुमा असाध्र् ैिेरै ताधलम र अब र्ो मन्त्रालर्को तजधबजबाट खचय हुनी भा कारणल ेत्र्ताधतर कत ैअधनर्धमतता  

हुन्छकी भन्ने खालको आशंका उधजाएको छ तेटले गदाय र्लाई पधन सोच्न पधनय भधन्न मलाई लाग्दछ । आको मलैे र्ो बुझ्न 

नसकेको कुरा म अब र्ो अलमधलएकी अथवा त्र्ो लेख्दा खेररमा भलु भएको होकी अथवा त्र्ो सत्र् के हो र्ो ३७३१नम्बर 

बुदााँमा र्ो कणायली प्रदशे र सखुतेमा के भछ को उसमा नर्ााँ नर्ााँ र्ो पलु स्थापना गधनय  भनेको छ र्समा कोलस्टोर स्थापना 

गधनय भनेको छ कोलस्टोर गनयको लाधग नर्ााँ भवन धनमायण गनयको लाधग रु. २४ करोड होकी कधत पैसा भनेर छुरट्टएको छ त्र्ो 

कताधड आको र्ो सखुतेको र्ो कणायली प्रदशे कणायली प्रदशे र सखुेत भनेको काहााँबाड आर्ो र्ो मैल ेअब र्ो कधत छ भन े

र्सको ३७३१ नम्बर बुदााँमा र्ो छ काहााँबाट र्ो कसरी आर्ो  हाम्रो र्ो गण्डकी प्रदशेमा र्ो कणायली प्रदशेको कसरी आको 

हो र्सलाई आधल धक्लर्र गधदयनको लाधग म आिह गनय चाहन्छु भन ेआको छ फेरी आको ३७६५ मा छ र्ो फेरी माहाकाली, 

सेती, िौलाधगरी, जनकपरु र हटुेडा भनरे र्समा जोधडएको छ र्सको पधन मैल ेकेही बुझ्न सधकन र्लाई पधन आधल आधल 

धक्लर्र पाधदयन ुभर्ो भने सधजलो हनु्थ्र्ो मलै ेर्ो बुझ्न सधकनधक र्सको अथय धथर्ोधक अथवा लेख्दा धमस्टेक भाको त्र्ो 

कुरालाई पधन मलैे आिह गनय चाह ेआको कुरा हाम्ले प्रत्रे्क गाउाँपाधलकामा नगरपाधलकामा गाउाँपाधलका र नगरपाधलकामा 

हामील ेपचास वटा र पधच्चस वेडको हधस्पटल भधनएको छ धवशेष गरेर तनहुाँको दमौली हधस्पटल अधहल ेपधन िेरै अप्ठेरो 

अवस्थामा छ त्र्सले गदाय एउडा तनहुाँ गोरखाको दधक्षणी भगे र अब र्ो गोरखाको पधश्चम भेग र लमजङुको दधक्षणी भेग र्ो 

क्षेत्रका मान्छे पधन आएर त्र्हााँ उपचार गन ेठाम भा कारणल ेत्र्हााँ डाईलोधससको कुरा छ तथापी त्र्सलाई पचास वेडको 

बनाउनको लाधग पधन हामीले प्रकृर्ा अगाधड बढाएर बजेटको व्र्वस्था भैधदए हुन्थ्र्ो भधन्न मलाई लाग्दछ र आको र्ो जनु 

अवण्डा बजेट कुरा र्हााँ िेरै चचाय पररचचाय चलेको छ र्ो अवण्डा बजेटको धनधम्त पधन कमसेकम आगामी धदनमा गतसालको 

जस्तो अब फेरी कधम कमजोरी नभैकन एउडा सम्मानजनक ढङ्गबाट धवतरण गनयको लाधग पधन मलै ेहामील ेआिह गनय चाहन्छु 

धकनभने हामीले पटक पटक भनमे र्ो अवण्डा बजेटलाई एउडा धक्लर्र ढङ्गबाट आओस भनरे त्र्ो परुा हनु सकेन र आको 

कुरा हाम्रो संधविानमा भएको भएको व्र्वस्था अनुसारबाट दधलत धवद्याथीहरुलाई उच्च धशक्षा सम्म धनशटुक पढाउने भधनएको 

छ र्ो र्सपाधलको बजेटल ेतेटलाई सम्बोिन गनय सकेनकी भन्न ेमलाई लाग्दछ त्र्ो कुरालाई पधन अब ध्र्ान धदनको लाधग म 

आिह गनय चाहन्छु। तो जनु र्वुा लधक्ष्र्त कार्यक्रम छ र्ो ज्र्ाद ैराम्रो छ। िरैे र्वुाहरु बेरोजगार हुनहुुन्छ र वहााँहरुल ेएउडा 

रोजगारीको अवस्था धसजयना गनय पधनय छ। वहााँहरुलाई अधहटरै् न ैगनुय छ तर अधहल ेप्रिानमन्त्री र्वुा स्वरोजगार कार्यक्रम जस्तो 
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पहलेो टोपी र मकैबारीमा खनेर मत्रै तलेे समस्र्ाको समािान हुधनहोकी कमसेकम वहााँहरुलाई एउटा रोजगारी र उद्योगका 

अवस्थाहरु धसजयना गधनय हो त्र्ो कुरा पधन अगाधड बढ्र्ो भन ेबटल कमसेकम हाम्रो र्ो प्रदशेको जनु सोचकेो कटपना हो त्र्ो 

कटपना परुा हुन्थ्र्ो भधन्न अनरुोि गद ैमरेा भनाई अन्त्र् गछुय। िन्र्वाद जर्नपेाल।    

िाननीर् सभािुख   

माननीर् सदस्र् श्री मोहन प्रसाद रेग्मीलाई  छलफलमा भाग धलन समर् धदन्छु ।  

िाननीर् श्री िोहन प्रसाद रेग्िी 

माननीर् सभामखुज्र्,ू धवधनर्ोजन धविेर्क २०७६को सामाधजक धवकास मन्त्रालर् अन्तगयत धवधभन्न धशषयकको सन्दभयमा र्ो 

छलफलको क्रममा छौ । अधहल ेहामी सामाधजक धवकास मन्त्रालर्को कार्यक्षेत्र र्सको व्र्ापक छ र िरैे धवषर्हरु चचाय पधन 

भैसकेका छन् र म सब ैमधहला बालबाधलका लगार्त सम्पणूय क्षते्रका िरैे धवषर्हरु उठेका छन् स्वास्थ्र्  सम्बधन्ि धवषर् पधन 

उठेको छ । धशक्षा र्वुा खेलकुद सब ैधवषर् समधेटएको छ र समिमा सबैलाई धवषर्लाई समटेेर बजेट धवधनर्ोधजत भएको छ 

र र्ो बजेट धवधनर्ोधजत गन ेक्रममा र्सको आवश्र्कतालाई र र्सको औधचत्र्लाई पधन हामीले छलफलको धवषर् बनाउने 

गरेका छौ । धवशेष गरेर धशक्षाको क्षते्रमा एउटा प्राधवधिक र व्र्वसाधर्क धशक्षाको लाई जोड धदद ै अधहलेको संधविानले 

धनधदयष्ट गरेको अथायत संधविानल ेउटलखे गरेको धशक्षाको दाधर्त्व धजम्मेवारीका धबचबाट हाम्रो प्रदशेल ेर्ो धशक्षाको क्षते्रमा 

गनयपने काम वा हाम्रो भधूमकालाई कसैरी धनवायह गन ेभनेर प्राधवधिक धशक्षामा जोड धदन ेभनेर एउटा सहधजकरण गद ैसहर्ोधगको 

भधूमका धनवायह गद ैअगाधड आएको र त्र्सले केही सकारात्मक सन्दशेहरु धवद्यालर्हरुमा क्र्ाम्पसहरुमा गएको कुरा र्हााँहरुको 

धबचमा म राख्न चाहन्छु र अधहल ेर्सले वजै्ञाधनक वा प्राधवधिक धशक्षा र व्र्वसाधर्क धशक्षामा जोड धदद ैधवशेष गरेर सामदुाधर्क 

धवद्यालर्बाट धवस्थाधपत हुने अथायत गाउाँबाट धवस्थाधपत हुने गाउाँ खाधल हनुे पररधस्थधतलाई पधन शधैक्षक क्षते्रलाई पधन त्र्सलाई 

स्थाधपत गनयको लाधग कधम्तमा एउटा क्षते्रमा एउटा आदशय धवद्यालर् नमनुा धवद्यालर्को व्र्वस्थापन गनय र धशक्षालाई सामदुाधर्क 

धवद्यालर्को धशक्षालाई जोड धदन ेजनु खालको र्ोजना अगाधड सारेको छ बजेट धवधनर्ोधजत गरेको छ र्ो सकारात्मक सन्दशे 

धदएको छ अधहले सामदुाधर्क क्र्ाम्पसहरु िरैे अप्ठ्र्ारोमा परेका छन ्र धत सामदुाधर्क क्र्ाम्पसहलाई र नपेाल सरकार वा 

संधघर् सरकारल ेआङ्धगक क्र्ाम्पसको रुपमा पधन सहर्ोग नगरेको अवस्थामा आफ्न ैसािन र स्रोतबाट संचालन हुनपुन े

अवस्थामा अधहले र्सल ेर्ो बजेटले सामदुाधर्क क्र्ाम्पसको स्तर उन्नधत गने जनु खालको सम्बोिन गरेको छ र्सले समदुार्मा 

राम्रो प्रभाव पानय सक्छ र धत क्र्ाम्पसहरुको सरकारी क्र्ाम्पस वा सामदुाधर्क क्र्ाम्पसको आकषयण बढ्नेछ भन्ने मैले महशशु 

गरेको छु । त्र्सैले गण्डकी प्राधवधिक प्रधतष्ठान गण्डकी धवश्वधवद्यालर् जस्ता महत्वपणूय हामै्र प्रदशेको स्वाधमत्व हुन ेगरी र्ोजना 

अगाधड सारेको छ । र्द्यधप र्ो भौधतक र्ोजना अथवा भौधतक पवूायिारसंग पधन जोधडएको र र्सलाई संस्थागत ढङ्गल ेलैजान े

जनु खालको पररपाटी वा त्र्सको एउटा बजेटमा पधन धवधनर्ोधजत गरेर जान ेखालको व्र्वस्थापन गरेको छ र्ो सामाधजक 

धवकास मन्त्रालर्ले र्ो सकारात्मक कुरा हो । र्वुा तथा खलेकुदको सन्दभयमा भन्नु पदाय अधहले संधघर्ता खेलकुदमा लाग ू

भाको छैन भन्न ेमहशशु भाको छ । अधहल ेपधन खलेकुद धवकास सधमधतहरु अथवा र्सको संरचनाको सन्दभयमा ऐन बनाएर 

आउने होकी के गने हो थाछैन अधहले पधन संधघर्ता लाग ूभाको छैन र म सभामखु माननीर् सभामखु माफय त म आिह गनय 

चाहन्छु अनरुोि गनय चाहन्छु संधघर्ता लाग ूगने कुरामा खेलकुदलाई पधन संधघर्ता लाग ूगने गरी सम्बधन्ित धनकार्को ध्र्ान 

आकषयण गनय चाहन्छु । मलैे र्सो भधनरहाँदा हामीले खेलकुद प्रधतष्ठान प्रदशेको खलेकुद प्रधतष्ठानको जनु अविारणा अगाधड 

सारेका छौ प्रधतष्ठान हुन त हामील ेऐन बनाउाँदा खेरी त्र्सलाई सम्बोिन गरौला प्रधतष्ठान र खलेकुदका सांगठाधनक गधतधविी 

संरचनामा अधल धभन्नता हुन सक्छ । प्रधतष्ठान स्वरं्म आफैमा एउटा प्रधशक्षण धदन ेखलेमा आकषयण गन ेर र्ोग्र्तम खेलाधड 
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उत्पादन गने शाररररक मानधसक र संवेदनात्मक ढङ्गले धवकास गन ेखालको मात्र ैबन्न ेभन्दा पधन र्सको सांगठधनक संरचनालाई 

पधन संग ैलैजान ुपछय र र्सलाई हामील ेव्र्वस्थापन गनुयपछय र्ो एउटा राम्रो पक्ष आएको छ र सागंठधनक संरचनाधभत्र त्र्सको 

लाधग पधन बजेट धवधनर्ोधजत गरेर व्र्वस्थापन गने कुरामा ध्र्ान आकषयण गनय चाहन्छु खलेाडी प्रोत्साधहत गन ेप्रधशक्षणलाई 

प्रधशक्षकहरुलाई प्रोत्साधहत गने सम्मान गन ेखालको जनु नीधत अगाडी सारेको छ बजेट धवधनर्ोधजत गरेको छ र्सल ेखले 

क्षेत्रमा लाग्नेहरुलाई उत्साधहत बनाएको छ र राधष्ट्रर् गौरब कार्म गन ेर्ो प्रदशेका खेलाडीहरु राधष्ट्रर् गौरब कार्म गन े

खेलाडीहरुलाई सम्मान गन ेपवूय खेलाधडहरुलाई सम्मान गन ेर खले क्षेत्रमा आकषयण गन ेखले क्षते्रमा लाग्नेहरु धनरन्तर खलेमा 

लाग्नेहरुको भधवष्र् सधुनधित हुन्छ भन ेरोजगारका सवालहरुमा पधन ध्र्ान आकषयण हुन सक्छ र्सैले र्वुा लधक्ष्र्त कार्यक्रम र 

खेलकुदका कार्यक्रमले स्वरोजगार र रोजगारका अवसरहरु धसजयना गने क्षमता अधभवधृि गने धवकृधत र धवसंगधतका धवरुि 

सचेतनामलूक अधभर्ान संचालन गन ेर धसपमलूक क्षमता अधभवधृि गने जनु खालको बजेट धवधनर्ोधजत गररएको छ र्सल ेर्ो 

बास्केटम ै धकन नहोस ्कुन खेलाधड कुन खेलमा सम्मान गनुयपन ेहो कधत सम्मान गनुयपन ेहो त्र्ो अधहल े धकटान गनय नसक्न े

जस्ता धवषर्हरु पधन छन ्प्रधशक्षण धदन ेधवषर्हरु पधन त्र्स्तै बन्छन् त्र्सैल ेर्लाई बास्केटमा आएको भएपधन र्ो ठीक ढङ्गल े

कार्ायन्वर्न हनुुपछय र सवाल के हो भन ेकार्ायन्वर्नको पक्षमा हाम्रो ध्र्ान आकषयण हुनपुछय । ठीक ढङ्गल ेकार्ायन्वर्न हुनपुछय 

र र्वुा र खलेकुदको क्षते्रमा र्सल ेआफूलाई र्ो प्रदशेको सब ैक्षेत्रलाई समेट्न ेगरी समानुपाधतक ढङ्गल ेर्सको व्र्वस्थापन 

गने ढङ्गले सरकारल ेर्सलाई कार्ायन्वर्न गनछे। सम्बधन्ित मन्त्रालर्ले कार्ायन्वर्न गनेछ भन्न ेकुरामा म मैल ेधवश्वास राख्न 

चाहन्छु। स्वास्थ्र्को क्षते्रमा पधन त्र्स्तै समस्र्ा दधेखएको छ धवशेष गरेर प्रदशेका ठूला र महत्वपणूय हधस्पटलहरु धनमायण गन े

कुरा धजटला हधस्पटललाई व्र्वस्थापन गन ेकुरा र मगृौलाको डाईलोधसस गने कुरादखेी धलएर अधहल ेपधन हामीले हरेेका छौ 

त्र्ो जनु खालको सकारात्मक शन्दशे धदन ेगरी बजेट धवधनर्ोधजत भएको छ। स्वास्थ्र् क्षते्रमा ध्र्ान आकषयण भएको छ । 

प्रदशेले आफ्नो बजेट धवधनर्ोधजत गरेको छ। र्धत मात्र होईन अधहले सामदुाधर्क हधस्पटलहरुले पधन अपके्षा गरेका छन्। 

सामदुाधर्क हधस्पटलहरु प्रदशे मातहत संचालन गने प्रदशेल ेआफ्नो अपनत्व धलएर संचालन गरे हुन्थ्र्ो भन्ने ढङ्गले प्रस्ताव 

आएका छन्। उधनहरुलाई व्र्वस्थापन गने सन्दभयमा पधन हामील ेके गनय सक्छौ भन्न ेकुरामा पधन व्र्वस्थापन गरेर लैजान ेहो 

भन ेस्वास्थ्र् क्षेत्रमा िरैे कामहरु गनय सक्न ेअवस्था छन्। अब मलै ेउठाउन खोजेको धवषर् के हो भन ेअधहले स्थानीर् तहबाट 

पधन हधस्पटल संचालन गने स्थानीर् तहसंग सहकार्य गरेर हधस्पटल संचालन गन ेभनेर हामील ेजग्गा खररद गरेका छौ। पधधलकल े

जग्गा खररद गरेका छन ्र त्र्सको संघले वा प्रदशेल ेगन ेभन्ने धवषर्मा अलमल भएर कार्ायन्वर्न हुन सधकरहकेो छैन त्र्सैल े

म प्रदशे माफय त र्ो सदन माफय त सभामखु माफय त म के अनुरोि गनय चाहन्छु भने हामील ेस्वास्थ्र् क्षेत्रमा पधन व्र्वस्थापन गन े

कुरामा सम्बधन्ित क्षेत्रको ध्र्ान आकषयण गद ैआिारभतू तहमा स्वास्थ्र् परु्ायउन ेअधन धजबन स्वास्थ्र् धजबन धनवायह गनयको 

लाधग जनताल ेप्रत्र्क्ष लाभाधन्वत हुन ेगरी त्र्सको र्ोजना र कार्ायन्वर्न हुनपुछय भन्न ेसन्दभयमा पधन र्ो प्रदशेको जनु ध्र्ान 

आकषयण भएको छ र्सल ेमलाई लाग्छ हामी र्ो प्रदशेको समधृि र धवकास र्ो प्रदशेको मा धवधनर्ोधजत भएको आधथयक बजेट 

अथवा बजेट र त्र्ो बजेटल ेसमट्ेन सक्न ेगरी जनु खालको र्ोजनाहरु अगाडी आएका छन ्बजेट धवधनर्ोधजत भएको छ र म 

र्ो बजेट प्रधत पणूय समथयन गद ैजनु खालका र्ोजनाहरु अगाडी साररएका छन ्चाह े त्र्ो बास्केटमा होस चाह ेतोधकएका 

र्ोजनाहरु हुन ्र्ी सबैलाई ठीक ढङ्गले कार्ायन्वर्न गनय सक्र्ौ भन ेर्ो सामाधजक धवकास मन्त्रालर्ल ेअगाडी सारेका बजेट 

धवधनर्ोधजत गरेको जनु र्ोजना छ र्सले र्ो प्रदशेको समधृिमा एउटा महत्वपणूय भधूमका धनवायह गने छ भन्ने आफ्नो भनाई 

राख्द ैम र्हााँबाट धबदा हनु चाहन्छु । िन्र्वाद अधभवादन ।  

िाननीर् सभािुख   

माननीर् सदस्र् श्री आशा कोईरालालाई छलफलमा भाग धलन समर् धदन्छु ।  
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िाननीर् श्री आशा कोईराला 

माननीर् सभामखु महोदर्, सामाधजक धवकास मन्त्रालर् अन्तगयतको धवधनर्ोजन धशषयकमा हामी छलफल गरीरहकेा छौ । र्ो 

मन्त्रालर् गभयदखेी मतृ्र् ुसम्म कुन ैपधन मान्छेको धजवन चक्र गभयदखेी मतृ्र् ुसम्मको अवधिलाई समटेेर र्ो मन्त्रालर्को कार्यक्षेत्र 

तोधकएको छ त्र्सकारण पधन असाध्र् ैठूलो छ गहन छ र महत्वपणूय छ । र्ो  र्सकारण जसरी र्ोजनाहरु धवधनर्ोजन भएका 

छन् सब ैधशषयकमा सब ैक्षेत्रहरु समेटेका र्ोजनाहरु अत्र्न्त राम्रा छन ्र प्रभावकारी छन् म त्र्सको पणूय समथयन गनय चाहन्छु। 

अधहले िरैे माननीर्ज्र्हूरुले आफ्ना कुराहरु राख्द ैगदाय सब ैकुराहरु त्र्समा परेका छन्। त्र्सकारण म र्ो बजेटको धवशेषताको 

बारेमा त्र्धत िरैे जान्न  केही सझुावहरु मरेा छन् धत सझुावहरु म प्रस्तुत गनय चाहन्छु । सब ैभन्दा पधहले स्वास्थ्र्को क्षेत्रमा र्ो 

स्वास्थ्र् धबमा कार्यक्रम अधहल ेिेरैधतर धटप्पणीको धवषर् बनेको छकी हधस्पटलहरुमा जादााँखेरी सरकारी हधस्पटलले समेत 

स्वास्थ्र् धबमाका धबरामीहरुलाई छुट्ट ैव्र्वहार गरेको छ भन्न ेकुरो जनताको गनुासो सधुनएको छ । र्ो गनुासोलाई हल गनेगरी 

र्ो धबमा सम्बधन्ि कार्यक्रम कार्ायन्वर्न होस अको हामीले एर्र धलधफ्टङको सधुविा धदने गभयवधत सतु्केरी हुन लागेका 

मधहलाहरुको लाधग भनकेा छौ र्सको अधटल िाधमण क्षते्रमा प्रचार पगुेको छैन। अधलकधत राम्रोसंग साबयजधनक जानकारीको 

लाधग सचूनाहरु प्रसारण गररर्ोस र्ो अनुरोि गनय चाहन्छु। र्ो प्राथधमक स्वास्थ्र् केन्रहरुको पवूायिार धवकासको लाधग दश 

लाख बजेट धवधनर्ोजन गरीएको रहछे एघारवटा धजटलामा दश लाख रुपैर्ााँ धवधनर्ोजन गदायखरेी र्ो महत्वपणूय प्राथधमक स्वास्थ्र् 

केन्रहरु अधहल ेगाउाँ गाउाँमा िेरै ठाउाँहरुमा हरेक गाउाँमा आवश्र्क पनय जान्छन ्त्र्सकारण र्सलाई अधल बढी प्राथधमकता 

धदनपन ेमलै ेअनुभधूत गरेको छु र जहााँ सम्म तनहुाँ धजटलाको शकु्ला गण्डकी नगरपाधलकामा रहकेो पधहला फुलबारी सामदुाधर्क 

अस्पतालको रुपमा धचधनने त्र्हााँको स्थानीर्वासीहरुले स्थापना गरेको हधस्पटललाई  २०७४ सालको असोज काधतयक मधहनामा 

हामील ेनपेाल सरकारलाई हस्तानान्तरण गरेका धथर्ौ। त्र्ो हधस्पटल सरकारमा हस्तानान्तरण भैसके पछी चधलरहकेो हधस्पटल 

एकाएक बन्द भर्ो। १५ बेडको हधस्पटलको रुपमा सब ैपवूायिार पगुेको त्र्ो हधस्पटल हामीले संचालन गरीराका धथर्ौ त्र्सपछी 

िेरै समर् बन्द भएपछी अधहल ेनगरपाधलकाले एकजना धवशेषज्ञ डाक्टर सधहत केही आिारभतू व्र्वस्थापन गरेको छ। र्ो 

हधस्पटललाई राम्रोसंग संचालन गनयको लाधग प्रदशे सरकारको अत्र्न्त जरुरी आवश्र्कता परेको छ सहर्ोगको त्र्सकारण र्हााँ 

कमसेकम केही डाक्टरहरु सधहतका सेवाहरु त्र्ो हधस्पटलमा परु्ायईर्ोस मलैे मन्त्रीज्र्लूाई र्ो भन्दा अगाधड पधन राखेको छु । 

फेरी पधन म र्सको ध्र्ान आकषयण गराउन चाहन्छु र जहााँ सम्म धवधशधष्टकृत हधस्पटल स्थापना गन ेगण्डकी प्रदशेको हाम्रो मटुु 

मगृौला क्र्ान्सर लगार्तको उपचारको भधनएको छ त्र्सको लाधग अधहले सम्म ठाउाँहरु धकटान हनु नसकेको र र्ो अध्र्र्नको 

चरणमा रहकेो र धडधपआर गने पधन र्ोजना रहकेो हनुाले म के आिह गनय चाहन्छु भन ेलगभग आज भन्दा सात वषय अगाडी 

तनहुाँको शकु्लागण्डकीकै बलेचौतारामा रहकेो धजधप कोईराला श्वास प्रश्वास केन्र त्र्ो पधन त्र्हााँ स्थानीर्ल ेधनमायण गरेको सेती 

गङ्गा सामदुाधर्क हधस्पटल त्र्ो सरकारलाई हस्तानान्तरण गररसकेपछी धजधप कोईराला हधस्पटलको रुपमा नेपाल सरकारल े

संचालन गन ेगरी त्र्ो धवकास भर्ो स्थापना भर्ो तर त्र्सको सेवा प्रभावकारी हनु सकेको छैन । केधन्रर् अस्पतालको रुपमा 

त्र्सले सेवा प्रवाह गनय नसकेको सामदुाधर्क हधस्पटलबाट िरैे राम्रो अपिेड हुन पधन नसकेको हदुााँ म के आिह गनय चाहन्छु 

भन ेमटुु मगृौला क्र्ान्सर साथसाथै उप त्र्ो श्वास प्रश्वास केन्रको रुपमा पधन एज ईधटज राख्न ेगरी र्तातफय  अध्र्र्न गनय र 

नेपाल सरकारसंग जग्गा प्राधप्त लगार्त हधस्पटलको धवषर्मा सोचरे र्ो प्रदशेको गौरबको र्ोजनामा समावेश गनय त्र्तातफय  ध्र्ान 

धदन म हाधदयक अनरुोि गनय चाहन्छु । धशक्षाको क्षते्रमा गण्डकी र्धुनभधसयटीको जनु धनणयर् भएको छ सेटलाईट धसटीको रुपमा 

रहकेो शकु्लागण्डकीमा र्सको अब धनमायणको लाधग पधन बजेट धवधनर्ोजन गरेको छ त्र्सको लाधग म सरकारलाई िन्र्वाद 

धदन चाहन्छु अब धशक्षा क्षते्रमा म के भन्न चाहन्छु भन ेसफ्टवर्रका कार्यक्रमहरुमा िरैे बजेटहरु केधन्रत भए त्र्धत िेरै बजेटहरु 

सफ्टवर्रमा जादााँखरेी हाम्रा हाडयवर्रका कार्यक्रमहरु प्रभाधवत भए जसल ेगदाय हामील ेपररणाम प्राप्त गनय सकेका छैनौ । धहजो 
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मात्र ैसामदुाधर्क धवद्यालर्को धहजो मात्र ैएसईईको परीक्षाको ररजटट आएको छ र सामदुाधर्क धवद्यालर् नीधज धवद्यालर्हरु 

भन्दा अधलकधत कमजोर भर्ो त्र्सको हामीले पररणाम सधुनसकेका छौ । त्र्सकारण म के भन्न चाहन्छु भन ेत्र्सको साथसाथै 

अकोधतर हाम्रो सरकारी धवद्यालर् जनु छ पधहला हामील ेनीधज धवद्यालर् र सरकारी धवद्यालर्ल ेदईुथरी धवद्याथीहरु उत्पादन 

गरे जनशधक्त उत्पादन गरे भन्थ्र्ौ तर अधहले सावयजधनक धवद्यालर्न ैसरकारी धवद्यालर्लेन ैदईुथरी धवद्याथीहरु जनशधक्तहरु 

उत्पादन गने बाध्र्ता धसजयना भर्ो र त्र्ही अवस्थामा अधहले हाम्रा धवद्यालर्हरु धक्रर्ाधशल छन्। अंिेजी माध्र्म र नपेाली 

माध्र्म दईुटै माध्र्मबाट धवद्यालर्मा पढाई हनु्छ पैसा धतनय सक्न ेअंिेजी माध्र्ममा पढ्छन ्नसक्ने नपेाली माध्र्ममा पढ्छन ्

त्र्ही पधन धवभेद भएको छ। त्र्सकारण म के भन्छु भन ेर्ताधतरको र्ो सफ्टवर्रका बजेटहरु बरु केही समर्को लाधग कटाएर 

हामील ेर्ो उपर्कु्त वातावरणहरु तर्ार गन े धवषर्गत कक्षागत धशक्षकहरुको व्र्वस्था गन ेदरबन्दीको व्र्वस्था गन ेभौधतक 

पवूायिारहरुको व्र्वस्था गने अरु अनुकुल वातावरणहरु तर्ार गरेर आवश्र्क जनशधक्तको व्र्वस्थापन गरेर र्ताधतर जोड धदन 

पछय भन्न ेकुरामा मलाई असाध्र् ैिेरै लाधगरहकेो र मरेो हामीले त्र्ो स्रोत र जनशधक्त व्र्वस्थापन गनय सक्र्ौ भने सामदुाधर्क 

धवद्यालर्ले िरैे राम्रो पररणाम प्राप्त गनय सक्न ेहामील ेमहशशु गरेका छौ। त्र्स्तै गरेर सामाधजक धवकासको क्षेत्रमा र्ो धदवशहरु 

संचालन गरेर मनाउने बारे सब ैमन्त्रालर्का कार्यक्रमहरु त आएका छन्। र्ो िेरै समर्दखेी हामीले सधुनरहकेो कुरा हो तर मलाई 

पधहला दखेीन ैअसधजलो लाग्र्ो मैल ेआफ्न ैआफैल ेअधिकार प्राप्त गदायखरेी गन ेकोधशश गरीरहकेो धवषर्हरु त्र्धत बेला सम्भव 

भएनन ्अधहले म र्ो मन्त्रालर्लाई र धवशेष गरेर मन्त्रीज्र्लूाई  सभामखु माफय त के आिह गनय चाहन्छु भन ेहाम्रा धदवशहरु 

धवश्व एड्स धदवश मनाउने अथवा कण्डम धदवश मनाउन ेउदाहरणको लाधग हामील ेर्ो र्ोजनामा पारेका छौ। धदवश भनेको के 

को लाधग मनाउन ेहरेक कुराको सकारात्मक पररणाम धदएका कुराहरुलाई सकारात्मक शन्दशे प्रवाह गन ेउद्देश्र्ल ेहामील ेधदवश 

मनाउने हो। धकत एड्स धनवारण धदवश हुन पर्ो हामीले मनाउन ेहोईन भने धवश्व एड्स धदवश एड्स लागेको उपलक्ष्र्मा धदवश 

मनाउने हो? र्स्तो खालको कुराहरु नपेाल सरकारका पधन कमजोरी छन ्र हाम्रो प्रदशे सरकार र सब ैठाउाँमा र्ो कमजोरी छन ्

परम्परागत रुपमा हामील ेर्ो मनाउाँद ैआएका छौ। अको कुरा कण्डम धदवश कन्ट्रासेधफ्टकसहरु िरैे छन ्के सबैको धदवश मनाएर 

साध्र् लाग्छ त के हामी कम्पधनको धदवश मनाउन ेहोकी अथवा पररवार धनर्ोजनको लाधग जनतालाई सचेत गनयको लाधग 

सचेतना जगाउने हो भने त्र्ही खालको कार्यक्रम हनु पर्ो। मलाई कार्यक्रमहरु गरररहाँदा पधन अधलकधत असधजलो लाग्ने 

अफसोच लाग्ने कामहरु हामील ेहरेीराका छौ। कण्डम फुकेर झण्डा जस्त ैगरेर धलएर धहधडरहाँदा खरेी त्र्स्तो धदवश मनाउनलु े

हाम्रो समाजलाई के शन्दशे जान्छ र बरु बच्चाहरुमा नकारात्मक असर परेको मलैे दखेेको छु। र्स्ता कार्यक्रमहरु परम्परागत 

रुपमा मनाउाँद ैआएका कार्यक्रमहरु हुन् धर्नीहरुलाई अधलकधत छलफल गरेर आवश्र्क धनणयर् धलनपुछयधक मलाई र्ो लाग्छ। 

मैले र्तातफय  ध्र्ान आकषयण गराउन चाहन्छु । त्र्सपछी एकल मधहला संरक्षण कार्यक्रम भनेर लेधखएको रहछे एकल 

मधहलाहरुलाई सहर्ोग गन ेउनीहरुको धजबनलाई सहज बनाउन ेकुरा आत्मधनभयर बनाउन ेकुरा र्ो असाध्र्ै राम्रो सोचका साथ 

उद्देश्र्का साथ र्ो कार्यक्रम आएको छ तर मलाई के लाग्छ भने संरक्षण भनेको त्र्स्तो संरक्षण मधहलाहरुको लाधग एकल 

मधहलाको लाधग संरक्षण गने भन्ने शधद त्र्धत सान्दधभयक प्र्ारो र उपर्ोधग शधद होईन भन्ने लाग्छ । एकल मधहलाको लाधग 

सहर्ोग कार्यक्रम हुन सक्छ बरु सरुक्षा कर्यक्रम हुन सक्छ अको कुनै शधद हनु सक्छ वाँहाहरुलाई आत्मधनभयर बनाउन ेउद्देश्र्ल े 

सम्मानजनक धजबन धबताउन समाजमा एडजस्ट गन ेधहसाबल ेत्र्स कारणल ेर्ो  संरक्षण कार्यक्रम फेनुयपछयधक भन्न ेर्ो शधद 

मलाई लाधगरहकेो छ र मैल ेर्हााँ प्रस्तुत गरेको छु र आको कुरा एकल मधहलालाई संरक्षण गन ेभन्ने धबधिकै सिैभरी एकल 

भैरहरे हो र्ो एकल मधहला राम्रो कुरा हो भनेर जोगाएर राख्न चाहकेो त होईन हामील ेएकल मधहलाको धजबनलाईधन सहज 

बनाउन े र उनीहरुलाई बरु आवश्र्कता चाहना अनुसार उनीहरुलाई बरु पनुयधववाहको लाधग उत्प्रेररत गनय सक्छौ अन्र् कुन ै

ढङ्गल ेव्र्वस्थापन गनय सक्छौ त्र्ताधतर अधलकधत रचनात्मक ढङ्गल ेसोच्नको लाधग म आिह गनय चाहन्छु । अको हामील े
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परम्परागत रुपमा धहसंाधपधडत मधहलाहरुको लाधग हामील ेआश्रर् स्थलहरु बनाउाँछौ त्र्ो आश्रर् स्थलहरुमा हामील े धहसंा 

धपधडतहरुलाई टर्ाउाँछौ तर धपडकहरु घरमा बस्ने वहााँहरुको अधिकार सिभैरी संरक्षण भरैहन ेधपडकहरुले सामाधजक सम्मान 

पाईरहने तर जो धपधडत छ र्सै पधन धपधडत भएको छ उ पररवारबाट पधन धवस्थाधपत हुने घर छोडेर बाधहर पधन जानुपन ेभोधल 

पधन त्र्ही आश्रममा बधसरहने हदुााँखरेी उसको घर पररवार समाजसंग उसको समाजसंगको सम्बन्ि टुट्न ेर फेरी उसल ेएकल 

खालको धजबन पधन धबताउनु पने त्र्स अधिकारबाट पधन बधञ्चत हुन ेभाको हुनाल ेअब धहसंा धपधडतलाई आवश्र्क घरमा 

व्र्वस्थापन गरेर धहसंा गनलेाई कारबाही गन ेढङ्गल ेर्ोजना टर्ाउनु पछय भन्न ेमलैे सोचेको छु । अको कुरा ( माननीर् 

सभामखु – माननीर् सदस्र् समर् सधकर्ो ) एउटा मात्र ैधमस्टेक मैल ेर्ो उसमा र्ो पधन प्राधवधिक धमस्टेक होला खेलकुदका 

कुराहरुमा धभमाद रंगशाला भधनएको छ र शकु्लागण्डकी नगरपाधलका तनहुाँ लेधखएको छ त्र्सकारण र्ो धभमाद रंगशाला धभमाद 

नगरपाधलका र शकु्लागण्डकी रंगशाला शकु्लागण्डकी नगरपाधलका भनेर दईुटैलाई उटलेख गनयपछय भन्न े( माननीर् सभामखु – 

माननीर् सदस्र् समर् सधकर्ो )  मलाई लाग्छ । र्ही कुराहरु राख्द ैम धबदा हुन्छु िन्र्वाद ।  
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